
درد »بیکاری« معلولان تحصیل کــرده  و عدم اجرای قانون 
سهمیه ۳ درصدی استخدام معلولان معضلی بود که باوجود 
تصویب قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت، سال ها 
گریبان گیر معلولان شــده بود؛ معضلی که خود عامل ایجاد 
تبعیض و عدم عدالت اجتماعی برای این افــراد بود؛ با روی 
کار آمدن دولت شــهیدجمهور اما جلوی شانه خالی کردن 
مسئولان از اجرای این قانون گرفته و تلاش برای تحقق حقوق 
افراد دارای معلولیت در حوزه اشــتغال از سر گرفته شد که 
برگزاری اولین آزمون استخدام افراد دارای معلولیت یکی از 

ثمرات آن است.
به گزارش ایسنا، قانونگذاران در سال ۱۳۹۷ با تصویب قانون 
حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت، دولت را مکلف کردند 
تا حداقل ۳ درصد از مجوزهای استخدامی ) رسمی،  پیمانی، 
کارگری( دســتگاه  های دولتی و عمومی اعم از وزارتخانه ها، 
سازمان ها، مؤسسات،  شرکت  ها و نهادهای عمومی و انقلابی 
و دیگر دســتگاه  هایی که از بودجه عمومی کشــور  استفاده 
می کنند، البته به جز مــوارد ذکر شــده در بندهای )ت( و 
)ث( ماده ۱۱ این قانون که به پست های سازمانی تلفنچی و 
پست های سازمانی متصدی دفتری و  ماشین نویسی دستگاه ها 
اشاره می کنند، به افراد دارای معلولیت واجد شرایط اختصاص 
دهد و سازمان اداری و استخدامی کشور نیز موظف شد نسبت 
به تخصیص این سهمیه استخدامی برای افراد دارای معلولیت 
اقدام و بر رعایت آن نظارت کند، حتی در تبصره ۲ این ماده 
قانونی، بالاترین مسئول دستگاه  های اجرایی، نهادهای عمومی 
غیردولتی، شهرداری  ها و بانک ها مکلف به اجرای دقیق مفاد 
این ماده شدند و برای متخلفان نیز حسب مورد با حکم مراجع 

ذی صلاح مجازات تعزیری جزای نقدی درجه ۵ تا ۸ موضوع 
ماده ۱۹ قانون مجازات اســلامی مصوب اول اردیبهشت ماه 
۱۳۹۲، انفصال موقت یا دائم از خدمات عمومی، تنزل مقام و 
یا محرومیت از انتصاب به پست های حساس و مدیریتی و یا 

اخراج از نهاد یا سازمان متبوع در نظر گرفته شد.
این قانون اما در حالی نوشته شد که پیش از این نیز در قانون 
مصوب سال ۱۳۸۳ بر اختصاص این ۳ درصد مجوز استخدامی 
تاکید شده بود؛ چراکه در ماده ۷ قانون جامع حمایت از حقوق 
معلولان مصوب سال ۱۳۸۳ دولت موظف شد تا جهت ایجاد 
فرصت های شــغلی برای افراد معلول، حداقل ســه درصد از 
مجوزهای استخدامی )رسمی، پیمانی، کارگری( دستگاه های 
دولتی و عمومی اعم از وزارتخانه ها، ســازمان ها، مؤسسات، 
شــرکت ها و نهادهای عمومی و انقلابی و دیگر دستگاههایی 
که از بودجه عمومی کشور استفاده می کنند را به افراد معلول 

واجد شرایط اختصاص دهد.
با این تفاسیر، هم در یکی از ماده های قانون جامع حمایت از 
حقوق معلولان مصوب سال ۱۳۸۳ و هم در قانون حمایت از 
حقوق افراد دارای معلولیت مصوب ســال ۱۳۹۷ به موضوع 
اخذ آزمون اختصاصی برای استخدام معلولان و اختصاص سه 
درصد از مجوزهای استخدامی اشــاره شد، اما بعد از گذشت 
ســال ها از تصویب این قوانین، این امر تاکنون در کشور اجرا 
نشد و مغفول ماند و این موضوع در حالی در میان مسئولان 
اجرایی کشور به فراموشی سپرده شده بود که محمد ترکمانه، 
مدیرعامل بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان امام در شهریور 
ماه ســال ۱۴۰۱ نرخ بیکاری در بین معلولان را ۵۵ درصد و 
در میان نابینایان را هم بیش از ۶۰ درصد اعلام کرده بود این 

در حالیست که بنابر اعلام سازمان بهزیستی کشور، تنها بیش 
از ۱.۶ میلیون معلول شناسایی و در بانک اطلاعاتی سازمان 
بهزیستی کشور وجود دارد ؛ این تعداد آمار معلولانی است که 
به سازمان بهزیستی مراجعه داشته اند لذا آمار دقیقی از سایر 

افراد معلول در کشور وجود ندارد.
پیش از این نیز معلولان و انجمن های فعال حامی حقوق افراد 
دارای معلولیت بارها و بارها نسبت به درد »بیکاری« معلولان 
تحصیل کرده  و عدم رعایت دستگاه ها نسبت به سهمیه سه 
درصدی استخدام معلولان گلایه و ابراز ناامیدی کرده بودند. 
اظهارات سهیل معینی، مدیرعامل شبکه تشکل های نابینایان 
و کم بینایان در سال ۱۴۰۰ نیز خود گواه همین موضوع است 
که به ایسنا گفته بود: »همچنان شــاهد انحراف معیارهای 
مشخصی از اجرای این سهمیه هستیم؛ از جمله اینکه برخی 
دستگاه ها با استناد به آئین نامه های استخدامی تخصصی خود 
مانع جذب برخی افراد معلول در پست های مشخص می شوند 
و می گویند ما طبق ضوابط داخلی باید نیرو جذب کنیم و بعضا 
این ضوابط با سهمیه فاصله معینی پیدا می کند. مشکل دیگر 
این است که برخی دستگاه ها هنوز از نظر فرهنگی نپذیرفته اند 
که برخی معلولان می توانند پست هایی را تصدی کنند؛ به طور 
مثال آموزش و پرورش در برخی شهرستان ها مقاومت هایی 
برای جذب نابینایان در بخش آموزشی دارد. از سوی دیگر در 
گذشته در آموزش و پرورش برخی معتقد بودند که نابینایان 
نمی توانند در بخش های آموزشــی فعالیــت کنند و باید در 
پست های اداری کار کنند، این درحالیست که این موضوع با 
هیچ منطقی قابل پذیرش نیست و ما اکنون در تلاش هستیم 

این تفسیرهای محدودکننده در قوانین کاهش پیدا کند«.

در نهایت اما با روی کار آمدن دولت شــهید رئیسی، جلوی 
شــانه خالی کردن از اجرای این ماده قانونی گرفته و تلاش 
برای تحقق حقوق افراد دارای معلولیت در حوزه اشــتغال از 
سر گرفته شد تا گامی محکم برای ایجاد عدالت اجتماعی در 
جامعه برداشته و افراد دارای معلولیت نیز همچون سایر افراد 
جذب دستگاه ها شوند؛ رئیس جمهوری که بارها بر ضرورت 
عدالت اجتماعی و ایجاد فرصت های اجتماعی برابر برای افراد 
دارای معلولیت تاکید داشت و بر ایجاد فرصت های شغلی برای 
معلولان در جهت رشد و شکوفایی استعدادهای آنها مصر بود. 
سید ابراهیم رئیسی در مراسم گرامیداشت »روز جهانی افراد 
دارای معلولیت« گفته بود: »همه سازمان ها مسئولند نهایت 
تلاش خود را برای ایجاد فرصت های شــغلی و زمینه رشــد 
و شکوفایی اســتعدادهای معلولان به کار گیرند و این کار را 

وظیفه بدانند؛ نه لطف«.
آیت الله رئیســی با تأکید بر ضرورت و اهمیت شنیده شدن 
خواسته های افراد دارای معلولیت تصریح کرده بود: »توجه به 
نظرات و مطالبات افراد دارای معلولیت نه از سر ترحم بلکه از 
سر نوع دوستی و دگرخواهی ناشی از خداخواهی دنبال شده و 
تبدیل به یک فرهنگ عمومی شود. دستگاه ها و سازمان های 
دولتی نیز باید پیگیری خواسته های افراد دارای معلولیت را 
به عنوان یک وظیفه شرعی، انسانی و الهی دنبال کنند. ایجاد 
فرصت های شغلی مناسب افراد دارای معلولیت علاوه بر شغل 
برای این افراد یک آرامش اجتماعی به همراه می آورد که مایه 
نشاط اجتماعی و ارتقای مشارکت عمومی آنها نیز می شود، 
لذا این موضوع باید به طور جدی به خصوص در دستگاه ها و 

سازمان های دولتی پیگیری شود«.

رئیس جمهورشــهید با تاکید بر اینکه همه دولتمردان باید 
اجرای کامل قوانین مصوب حمایت از افراد دارای معلولیت را 
وظیفه خود بدانند، گفته بود: »اگر جایی تعارضی میان قوانین 
مختلف وجود دارد باید ســریع برطرف شود اما اجرای قانون 

نباید متوقف بماند«.
طبق آنچه که علــی افشــاری، مدیرکل نیروی انســانی و 
پشتیبانی سازمان بهزیســتی کشور درخصوص نحوه تحقق 
این قانــون بعد از چندین ســال  گفته بود، »در جلســه ای، 
سازمان بازرسی کل کشور و سازمان اداری استخدامی و دیگر 
دستگاه ها حضور داشتند؛ ســازمان بازرسی از سازمان های 
مجری، اجرای قانون ۳ درصد اســتخدام معلولان را مطالبه 
می کند و در همان جلسه مقرر می شود برای اولین بار، آزمون 

اختصاصی برای معلولان برگزار شود.«
این درحالی بوده که به گفته افشاری، در سنوات گذشته ۱۰ 
آزمون فراگیر توسط سازمان اداری استخدامی برگزار شده و 
براساس قانون سازمان اداری استخدامی، ۳ درصد از سهمیه 
استخدامی ها باید کسر و به دســتگاه ها برای جذب معلولان 
تخصیص داده شود اما بعد از بررسی های سازمان بهزیستی و 
سازمان استخدامی، مشخص شد که فقط یک سوم سهمیه ها 
)معلولان مشــمول( طی ۱۰ ســال گذشــته در دستگاه ها 
استخدام شدند؛ به عبارتی از ۵۶۰۰ سهمیه استخدامی تنها 
۱۶۰۰ نفر جذب شده اند و ۴۰۳۳ نفر در دستگاه ها استخدام 
نشدند. این آمارها اما در شــرایطی اعلام شد که طبق اعلام 
سازمان بهزیســتی، ۱۹ هزار معلول با تحصیلات دانشگاهی 
بیکار در کشور وجود دارد که ۱۰ هزار و ۲۳۴ نفر از آن ها زن و 

حدود ۹۰۰۰ نفر دیگر مرد هستند.

معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان از تدوین نقشه 
آمایش ازدواج و طلاق در سال ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: 
این نقشه به همه استانداران، ائمه جمعه و وزارتخانه ها 
ارسال شده تا تکلیف خود را انجام دهند. به گزارش ایسنا، 
سینا کلهر در نشستی همزمان با روز ازدواج، درخصوص 
وضعیت ازدواج در جامعه، بیان کرد: یکی از ماموریت های 
اصلی معاونت جوانان رصد و ارزیابی وضعیت ازدواج در 
کشور است که تقریبا به طور فصلی گزارش های وضعیت 

ازدواج را به مراکز و نهادهای مرتبط ارسال می کنیم.
وی با بیان اینکه با ســه شــاخص وضعیــت ازدواج، 
سنجیده می شود، گفت: شــاخص اول مربوط به تعداد 
ازدواج هاست. اگر این شاخص را در نظر بگیریم تعداد 
ازدواج های سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱ به میزان 
حدود ۴۰ هزار واقعه ازدواج کاهش یافته است؛ به گونه ای 
که از ۵۲۶ هزار واقعه ازدواج به ۴۸۰ هزار واقعه ازدواج 
رسیده ایم. اما آیا این، نشانه کاهش تعداد ازدواج هاست؟ 
این شاخص گویا و کافی نیست، زیرا تعداد جمعیت جوان 
کاهش یافته و به طور طبیعی نیز تعــداد ازدواج ها هم 

کاهش می یابد.
به گفته وی، تقریبا در یک دهه گذشته جمعیت جوان 
کشور با بازه سنی ۱۸ تا ۳۵ سال، حدود ۷ میلیون نفر 

کاهش یافته است لذا براساس شاخص اول نمی توان از 
کاهش ازدواج صحبت کرد. معاون امور جوانان وزارت 
ورزش و جوانان ادامه داد: شاخص دوم، تعداد ازدواج ها 
بر مبنای هر هزار نفر اســت. برخی رسانه ها درباره این 
موضوع گفتگو کرده اند که از هر هزار نفر ۶ واقعه ازدواج 
یا ۱۲ نفر ازدواج کرده اند؛ این شاخص نیز در مقایسه با 
سالهای قبلی عدد را کاهشی نشان می دهد اما شاخص 
دقیقی محسوب نمی شود، زیرا در این محاسبه هزار نفر 
کل را لحاظ می کنیم و نه افرادی که در معرض ازدواج 
هستند. در واقع شــاخص دقیق ازدواج، تعداد ازدواج 
به ازای هر هزار زن مجرد هرگز ازدواج نکرده اســت که 
در سال ۱۴۰۲ این رقم ۴۴ واقعه است که این شاخص 
دقیق ترین شاخص محسوب می شود. از همین رو با یک 

روند ثابت در ازدواج ها مواجه هستیم.
کلهر در ادامه در خصوص »سن ازدواج« نیز بیان کرد: 
در حال حاضر ســن ازدواج معقوله ای عرفی است، به 
طور مثال اگر ســن ازدواج را برای دختران از ۱۵ تا ۴۹ 
سال و پسران را ۲۰ تا ۴۹ ســال در نظر بگیریم، حدود 
۱۲ میلیون نفر در ســن ازدواج قرار دارند. به گفته وی، 
حدود ۱۰ تا ۱۲ درصد از افرادی که در سن ازدواج قرار 
دارند هر ساله ازدواج می کنند که این موضوع نیازمند 

تحول و برنامه ریزی جدی است. وی در ادامه به تشریح 
اقدامات و فعالیت های معاونت جوانان در حوزه ازدواج 
پرداخت و گفت: در ســال ۱۴۰۲ نقشه آمایش ازدواج 
و طلاق کشور تدوین شد. این نقشه به همه استانداران، 
ائمه جمعه و وزارتخانه ها ارسال شده تا تکلیف خود را 
انجام دهند و همچنین فعالیت های خود را در استان های 
 پرخطر و شهرســتان هایی بــا وضعیــت »نارنجی« 

مشخص کردیم.
کلهر در بخش دیگری از این نشست، از برگزاری ۴۷۰ 
جشن  ازدواج از امروز تا پایان هفته در سراسر کشور به 
صورت نمادین جهت ترغیب و ترویج جوانان خبر داد 
و یادآور شد: همچنین هزار اثر رسانه ای اعم از موشن، 
تولیدات تلویزیونی و برنامه با محوریت ازدواج آسان و به 
موقع تولید کرده ایم.معاون امور جوانان وزارت ورزش و 
جوانان در ادامه، کمک به انتخاب همسر از طریق صدور 
مجوز مراکز واسطه گری برای اولین بار در بعد از انقلاب 
را از دیگر اقدامات این معاونت برای حین ازدواج عنوان 
کرد و گفت: در این راســتا برای ۱۵۰ مرکز در کشور با 
همکاری سازمان تبلیغات اسلامی مجوز صادر شده که 
استان تهران و خراســان رضوی دارای بیشترین مراکز 

واسطه گری هستند.

وزیر دادگستری گسترش همکاری های حقوقی-قضایی 
به ویژه در حوزه انتقال محکومین، اســترداد مجرمین 
و معاضدت قضایی در امور مدنی و در امور کیفری را از 
جمله پیامدهای مثبت نشست سالانه وزرای دادگستری 

سازمان همکاری شانگهای برشمرد.
به گزارش ایسنا، رحیمی در سخنرانی خود که به صورت 
مجازی با حضور وزرای دادگســتری کشورهای عضو 
پیمان شانگهای انجام شد، با گرامیداشت یاد و خاطره 
رئیس جمهور شهید و همراهان ایشان، نزدیکی هر چه 
بیشــتر مردم منطقه از طریق سازمان های بین المللی 
با هدف پی ریزی نظام بین المللــی عادلانه را از جمله 
باورهای شهید آیت الله رئیسی برشمرد و اظهار امیدواری 
کرد رویکرد چندجانبه گرایی در عرصه بین المللی که از 

سیاست های راسخ ایران است در آینده نیز ادامه یابد.
وزیر دادگســتری یکی از مهمتریــن پایه های تحقق 
همکاری های چندجانبه اعضای ســازمان شانگهای را 
همکاری های حقوقی-قضایی بــر مبنای اصل احترام 
متقابل به حاکمیت دولتهای عضو و تمامیت ارضی آنها 
عنوان کرد و پرهیز از نگاه های جانبدارانه سیاسی و تمرکز 
بر موضوعات مفید فنی و حقوقی را از نقاط قوت سازمان 

همکاری شانگهای برشمرد.

وی با اشاره به استقبال کشــورمان از ابتکار دیجیتالی 
کردن داده های حقوقی-قضایی دولت های عضو سازمان 
همکاری شــانگهای، این اقدام را گامی مهم در تحکیم 
دوستی و حسن همجواری میان ملل منطقه برشمرد 
و گفت: ایجاد یک »عرصه تخصصی« برای گردهمایی 
فعالان حوزه خدمات حقوقی یک ضرورت است، وزارت 
دادگستری جمهوری اسلامی ایران با احترام به استقلال 
نهادهایی چون کانون وکلای دادگســتری از گسترش 
همکاری های فنی میان فعالان ملی خدمات حقوقی از 

جمله وکلا و سردفتران استقبال می نماید.
رحیمــی در ادامه ســخنان خود یکــی از مهمترین 
چشــم اندازهای پیش روی کشــورهای عضو پیمان 
شانگهای را تحکیم و گســترش همکاری ها در زمینه 
فعالیت های پلیس علمی و پزشکی قانونی عنوان کرد 
و با اشــاره به ظرفیت های بالقوه و بالفعل کشــورمان 
در این حوزه اظهار داشــت: جمهوری اســلامی ایران 
با تأکید بر اصول بنیادین حاکم بر ســازمان همکاری 
شــانگهای آمادگی خود را برای تعمیق همکاری های 
فنی و تخصصی در این حوزه مانند ایجاد بانک ژنتیک 
منطقه ای، شناسایی و مدیریت مواد مخدر و روان گردان، 
مدیریت اجساد و استفاده از تجهیزات فنی به روز، اعلام 

نموده و از تشکیل کارگروه های تخصصی برای شناسایی 
ظرفیت های علمی- عملیاتی میان کشورهای عضو و تهیه 
یک نقشه راه جامع در زمینه همکاری های پزشکی قانونی 
استقبال می کند. وزیر دادگستری گسترش همکاری های 
حقوقی-قضایی بویژه در حوزه انتقال محکومین، استرداد 
مجرمین و معاضدت قضایی در امور مدنــی و در امور 
کیفری را از جمله پیامدهای مثبت نشست سالانه وزرای 

دادگستری سازمان همکاری شانگهای برشمرد.
رحیمی با اشــاره به جایگاه مهم سازمان همکاری های 
شــانگهای، به ملاحظات حقوقی مطرح شــده توسط 
کشورمان که در نشست سال گذشته وزرای دادگستری 
و با هدف ارتقای این سازمان مهم منطقه ای مطرح شد 
اشاره کرد که از جمله مهمترین این ملاحظات می توان 
به این موارد اشاره کرد: چارچوب همکاری حقوقی میان 
دولت های قربانی تحریم های نامشروع آمریکا، موسوم 
به »باشــگاه تحریمی ها« با محوریــت وزارتخانه های 
دادگستری اعضاء، ایجاد و تقویت گردد. اقدامات حقوقی 
مؤثر برای تضمین ســرمایه گذاری در کشورهای عضو 
اتخاذ گردد. شایسته است تا اقدامات حقوقی کارآمد برای 
استفاده از ارزهای ملی دولت های عضو و حذف دلار در 

مبادلات تجاری مورد توجه قرار گیرد.
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سرمقاله

تشکیل پیمان های 
بین المللی برای حذف دلار

دولت ســیزدهم با ارتقای 
روابط با همسایگان توانست 
به تجارت خارجــی ایران 
رونق دهد. توسعه روابط با 
دیگر کشورها رشد اقتصادی را افزایش داد. تولید 
افزایش پیدا کرد و صادرات به کشورهای همسایه 
رکورد جدیــدی را ثبت کرد. بــا روی کار آمدن 
دولت ســیزدهم، استقبال کشــورها از پیوستن 
ایران به پیمان های منطقــه ای و فرامنطقه ای، 
استقبال کشورهای همسایه از روابط با ایران و حتی 
کشورهای آمریکای لاتین و قاره آفریقا کلید خورد.  
دولت سیزدهم، مستحکم و با اراده است که تبدیل 

به قدرت منطقه ای و...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3
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رشد دانش بنیان ها و تولید 
نفت در دولت سیزدهم

پیشرفت تاریخ ساز برای ایران تحقق یافت

بریکس، درخشش  در دیپلماسی اقتصاد
صفحه3

صفحه3

ایران پیشتاز تولید گندم
۱۵  میلیون   تن  گندم   در کشور   تولید   می شود

نماینده ســابق ایران در اوپک گفــت: حمایت از 
دانش بنیان ها و استفاده از ظرفیت  و توانمندی آن ها 
در صنعت نفت و گاز دولت ســیزدهم با جدیت در 
دستور کار قرار داشت، به طوری که شاهد رشد ۴.۵ 
برابری تعداد شرکت های دانش بنیان فعال در این 
صنعت بودیم. »محمدعلی خطیبی« در گفت وگو 
با ایرنا درباره سیاست های حوزه انرژی دولت شهید 
رئیسی افزود: شواهد نشان می دهد دولت سیزدهم 
سیاست های موفقی در حوزه انرژی به اجرا گذاشت. 
وی دربــاره افزایش ۴۰۰ درصــدی صادرات نفت 
در دولت ســیزدهم، توضیح داد: در زمان شروع به 
کار دولت شهید رئیسی، صادرات نفت و گاز کشور 
به طرز چشــمگیری کاهش پیدا کرده بود. میزان 
صادرات بســیار اندک و نگران کننده بود، اما دولت 
سیزدهم توانســت از طریق به  اجرا گذاشتن یک 
دیپلماسی فعال انرژی توانست شرایط را تغییر دهد. 
نماینده سابق ایران در اوپک خاطرنشان کرد: شخص 
رئیس جمهور اهتمام ویژه ای در زمینه بازارسازی 
برای فروش نفت کشور داشتند و از هر فرصتی برای 
زمینه ســازی به منظور صادرات نفت و گاز کشور 
اســتفاده می کردند. خطیبی گفت: رئیس جمهور 
شهید در هر جایی که حضور پیدا می کرد و در هر 
نشستی که حاضر می شد، برای صادرات نفت کشور 
تلاش می کرد. بر اثر سیاست هایی که دولت سیزدهم 
به اجرا گذاشــت و تلاش هایی که شخص آیت الله 
رئیسی انجام داد، صادرات نفت کشور افزایش یافت. 
وی ادامه داد: در شرایط فعلی شاهد هستیم که رقم 
صادرات نفت کشور تقریباً در حال رسیدن به میزان 
قبل از تحریم ها است. سیاستی که دولت سیزدهم 
در زمینه صادرات نفت به اجرا گذاشت، بسیار برای 
کشور مفید بود. ما در حال حذف شدن از بازارهای 
انرژی جهان بودیم و دولت رئیسی توانست ما را از این 
وضعیت نجات دهد. نماینده ســابق ایران در اوپک 

درباه رشد ۶۳ درصدی تولید...



اقتصاد2
ایران

سازمان ملل اعلام کرد:
قیمــت جهانی مــواد غذایی 

افزایش یافت
شــاخص قیمت جهانی مواد غذایی سازمان 
ملل  متحد در ماه می برای سومین ماه متوالی 
افزایــش یافت، زیرا افزایــش قیمت غلات و 
محصولات لبنــی بر کاهش قیمت شــکر و 
روغن های گیاهی غلبه کرد. فائو اعلام کرد که 
شاخص قیمت ســازمان خواربار و کشاورزی 
ملل متحد )فائو( در ماه می به طور میانگین 
۱۲۰.۴ واحــد بود که ۰.۹ درصد نســبت به 
ســطح آوریل افزایش داشــت. با این حال، 
شــاخص ماه می ۳.۴ درصد کمتر از ســطح 
سال قبل بود. شــاخص فائو در ماه فوریه به 
پایین ترین حد خود در سه سال اخیر رسید، 
زیرا قیمت مــواد غذایی از رکــوردی که در 
مارس ۲۰۲۲ ثبت شد، پس از تهاجم روسیه 

به اوکراین، همچنان کاهش یافت.
افزایش قیمت غلات در ماه می با افزایش ۶.۳ 
درصدی در بحبوحه نگرانی های فزاینده در 
مورد شرایط نامطلوب محصول که برداشت 
محصول سال ۲۰۲۴ را در مناطق تولیدکننده 
کلیدی مانند شــمال آمریکا، اروپا و منطقه 
دریای ســیاه محدود می کند، حمایت کرد. 
فائو گفت که قیمت لبنیات در ماه می نسبت 
به آوریل ۱.۸ درصد افزایش یافته اســت که 
دلیل آن افزایش تقاضا بــرای محصولات در 
آستانه تعطیلات تابستانی در میان نگرانی ها 

از کاهش تولید شیر در غرب اروپاست.
شاخص شکر در ماه می فائو به شدت کاهش 
یافت و ۷.۵ درصد به صــورت ماهانه کاهش 
یافت زیرا شــروع خوبی برای برداشت جدید 
در تولیدکننده برتر برزیل است. قیمت روغن 
نباتی در این ماه ۲.۴ درصد کاهش یافت، زیرا 
قیمت روغن پالــم در بحبوحه افزایش تولید 

فصلی کاهش یافت.
در گزارش جداگانه ای درباره عرضه و تقاضای 
غلات، فائو تولید جهانی غلات در سال ۲۰۲۴ 
تــا ۲۰۲۵را ۲.۸۴۶ میلیارد تــن پیش بینی 
کرد کــه تقریباً برابــر با رکورد تولید ســال 
۲۰۲۳ تا ۲۰۲۴ اســت، زیرا تولید جو، برنج 
و گندم در حال افزایش است و کاهش ذرت 
را جبران می کند. با این حال، فائو هشدار داد 
که »شرایط نامســاعد جوی اخیر در منطقه 
دریای ســیاه احتمالاً منجر به کاهش رتبه 
تولید گندم در جهان خواهد شــد، احتمالی 
که هنوز در پیش بینی منعکس نشده است«.

بر اساس گزارش رویترز، فائو عنوان کرد که 
میزان اســتفاده از غلات در جهان در ســال 
۲۰۲۴ تــا ۲۰۲۵ با افزایــش ۰.۵ درصدی 
نســبت به مدت مشابه ســال قبل به رکورد 
جدید ۲.۸۵۱ میلیارد تن رسیده است. ذخایر 
جهانی غــلات احتمالاً ۱.۵ درصد از ســطح 
افتتاحیه خــود به رکــورد ۸۹۷ میلیون تن 

افزایش خواهد یافت.

خودروی وارداتی جانبازان ثبت 
سفارش می شود

طبق اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت ثبت 
سفارش خودروی وارداتی جانبازان به زودی 
آغاز می شود. وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اعلام کرد، ثبت سفارش خودروهای وارداتی 
مشــمول جانبازان پس از انجام تســت های 
فنی جهت برقراری وب سرویس بین وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و بنیاد شهید در اسرع 

وقت راه اندازی می شود.
هم اکنون وب سرویس بنیاد شهید و سامانه 
جامع تجــارت در اختیار ســازمان فناوری 
اطلاعات قرار گرفته است و این سازمان ضمن 
تأیید اتصال این دو وب سرویس مقرر کرده در 
اسرع وقت امکان تبادل اطلاعات فراهم شود. 

برقراری وب ســرویس بنیاد شهید و سامانه 
جامع تجارت به منظور اســتعلام اطلاعات 
جانبازان معزز مشمول طرح واردات خودرو 
اســت، تا امــکان صحت ســنجی اطلاعات 
جانبازان میســر باشــد. تمامــی جانبازان 
می توانند رأساً اقدام به ثبت سفارش کنند و در 
صورت تمایل امور مربوط به واردات خودرو را 

به شرکت های واردکننده واگذار کنند.
پس از تکمیل ثبت ســفارش و نهایی شدن 
میزان ارز مورد نیاز، بخشی از منابع ارزی آن 
از ســهمیه وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
بخشی دیگر نیز از طریق منابع بانک مرکزی 
تأمین خواهد شــد. وزارت صنعت، معدن و 
تجارت خود را مکلف بــه تأمین خودروهای 
وارداتی جانبازان می داند و این عزیزان مطمئن 

باشند این وزارتخانه پیگیر امور آنها است.

اخبار

مطابق بررسی ها حدود ۵۰ 
درصد شرکت های دانش 
بنیان در تهــران فعالیت 
دارنــد و نرخ مشــارکت 
اقتصادی در روســتاهای 
اســتان بهتر از مناطق شهری اســت. به گزارش 
تسنیم، مطابق آخرین گزارش های مرکز آمار ایران 
در سال ۱۴۰۲، به میزان ۴۱.۳ درصد جمعیت ۱۵ 
ساله و بیش تر از نظر اقتصادی فعال بوده اند، یعنی 
در گروه شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسی 
تغییرات نرخ مشارکت اقتصادی حاکی از آن است 
که این نرخ نسبت به سال قبل )۱۴۰۱(،۰.۴ درصد 

افزایش یافته است.
جمعیت شاغلین ۱۵ ساله و بیشتر در سال ۱۴۰۲، 
برابر با ۲۴ میلیون و ۴۹۰ هزار نفر بوده که نسبت 
به ســال قبل بیش از ۷۷۰ هزار نفر افزایش یافته 
است. بررسی اشتغال در بخش های عمده فعالیت 
اقتصادی نشان می دهد که در سال ۱۴۰۲، بخش 
خدمات با ۵۱.۹ درصد بیش ترین ســهم اشتغال 
را به خود اختصاص داده اســت. در مراتب بعدی 
بخش های صنعت با ۳۳.۷ درصد و کشــاورزی با 

۱۴.۴ درصد قرار دارند.
 بنابر این این گزارش  نرخ مشــارکت اقتصادی در 
سال ۱۴۰۲ در تهران حدود ۴۰.۷ درصد بوده است 
این نرخ در ســال ۱۴۰۱ حدود ۴۰.۱ درصد بوده 
است.سهم اشتغال این استان در حوزه کشاورزی 
درســال ۱۴۰۲ حدود ۱.۷ درصد بوده است و در 
حوزه صنعت این نرخ حدود ۳۵.۸ درصد و در حوزه 

خدمات حدود۶۲.۵ درصد بوده است.
از آنجایی که  تهران به عنوان مرکز سیاسی و اداری، 
کانون اقتصــادی و اولین منطقه صنعتی کشــور 
شناخته می شود. عواملی همچون پایتخت بودن، 

وجود کارخانه ها، کارگاه ها و مراکز صنعتی و داشتن 
مجموعه ای از جاذبه های گردشگری باعث شده که 
وضعیت اشتغال تهران نسبتاً مســاعد باشد. اما از 
سویی دیگر، عواملی مانند افزایش جمعیت، افزایش 
بی رویه مهاجرت در سال های اخیر، نبود زیر ساخت 
و افزایش فارغ التحصیــلان، چالش هایی را نیز در 
حوزه اشتغال و استخدام در تهران ایجاد کرده است. 
یکی از شاخص های اساسی بازار کار، نرخ مشارکت 
اقتصادی است که میزان تمایل افراد به کار کردن 

را نشان می دهد.
آذرپناه. دبیرکارگروه تخصصی اشتغال استان تهران 
در آخرین اظهارات خود بیان کرده است: در زمستان 
۱۴۰۲از هر ۱۰۰فرد ۱۵ساله و بیشتر، حدود ۴۱نفر 
به دنبال کار بوده اند، البتــه این نرخ در میان مناطق 
شهری و روســتایی متفاوت بوده و سطح مشارکت 
روستانشــینان بیشتر از شهرنشــینان برآورد شده 

است. دبیر کارگروه تخصصی اشتغال استان تهران 
عنوان کرد: بررســی نرخ مشارکت استانی نیز نشان 
می دهد که در ۱۷ استان، عرضه نیروی کار در مناطق 
روستایی بیشتر از مناطق شهری بوده و در مقابل در 
مناطق شهری ۱۴استان، نرخ مشارکت شهرنشینان 
بیشتر از روستانشینان بوده است. آذرپناه نرخ مشارکت 
اقتصادی در روستاهای استان را بهتر از مناطق شهری 
برشمرد و افزود: نرخ مشارکت اقتصادی در مناطق 
شهری اســتان جایگاه نوزدهم را در کشور به خود 
اختصاص داده که این وضعیت برای روستاهای تهران 

با جایگاه پانزدهم میان سایر استان ها بوده است.
وی از افزایش دو برابری نرخ مشارکت استان تهران 
در کشــور خبر و ادامه داد: این میزان مشــارکت 
نشانگر شتاب بیشتر استان در پیشرفت اقتصادی 
است. سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان تهران با تاکید بر تاثیر چشمگیر این استان بر 

اقتصاد کشور، اظهار کرد: طی برنامه هفتم توسعه 
جمهوری اســلامی ایران و با توجه بــه مطالعات 
آمایش سرزمین، محدودیت منابع پایه و ملاحظات 
زیست محیطی، جهت گیری توسعه استان تهران 
مبتنی بر توســعه بخش خدمات به ویژه خدمات 
نوین و دانش پایه و توسعه صنایع با دانش فنی بالا 

خواهد بود.
آذرپنــاه تأکیــد کــرد: در بخش کشــاورزی به 
واسطه رشــد ارزش افزوده و محدودیت منابع آب 
بخش صنایــع و همچنین ضرورت حفظ شــعاع 
۱۲۰کیلومتری تهران برای سرمایه گذاری، تراکم 
زیاد جمعیــت، آلودگی هوا، کمبــود زمین برای 
ساخت مسکن جدید و بخش معدن نیز به واسطه 
موضوع فرونشســت زمین، کمتر از میانگین کل 

اقتصاد استان تعیین شده است.
وی تأکید کرد: حضور بیشترین نهادهای اثرگذار 
قدرت اقتصادی در استان تهران، استقرار بزرگترین 
جامعه صنفــی، حضور بزرگترین شــبکه توزیع و 
پخش کالا، فعالیت یک ســوم صنایــع مختلف و 
بزرگ کشــور و صنایع بزرگ تبدیلی و بسته بندی 
محصولات کشــاورزی، این اســتان را بــه عنوان 
ترســیم کننده و خط دهنده راهبری و پیشــرانی 

اقتصاد کشور تبدیل کرده است.
سرپرســت اداره کل تعاون، کار و رفــاه اجتماعی 
اســتان تهران افزود: فعالیت بیــش از ۵۰درصد 
شــرکت های دانش بنیان، اختصــاص ۱۵درصد 
سهم بخش صنعت از ارزش افزوده کشور به دلیل 
گســتردگی و تنــوع صنایع فعــال و قطب اصلی 
صنعت کشــور، ۲۸درصد تولید ناخالص داخلی، 
سکونت بالای جمعیت استان که بالغ بر ۱۷درصد 
از جمعیت کل کشــور را شامل می شــود و ارزش 
افزوده بخش خدمات با ســهم بیش از ۷۰ درصد 
 از ویژگی های تحقق موضــوع مهم جهش تولید با 

مشارکت مردم است.

۵۰ درصد شرکت های دانش بنیان در تهران فعالیت دارند

افزایش نرخ مشارکت اقتصادی در پایتخت

نرخ سود بین بانکی افزایش یافت
نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به ۱۶ خرداد با 
افزایش سه صدم درصدی به ۲۳.۶۴ درصد رسید. 
تازه ترین گزارش از تغییرات نرخ بهره بین بانکی 
درحالی از سوی بانک مرکزی منتشر شده که نشان 
می دهد در هفته منتهی به ۱۶ خردادماه این نرخ 
با افزایش سه صدم درصدی نسبت به هفته قبل از 
آن به ۲۳.۶۴ درصد رسیده است. این نرخ، بالاترین 
نرخ سود بین بانکی در سال گذشته محسوب می 
شــود. نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به ۹ 
خرداد ماه با کاهش یک صدم درصدی نسبت به 
هفته قبل از آن به ۲۳.۶۱ درصد رسیده بود؛ نرخ 
سود بین بانکی در هفته منتهی به ۲ خرداد نیز با 
افزایش محسوس نسبت به هفته پایانی اردیبهشت 
ماه به ۲۳.۶۲ درصد رسیده بود. این نرخ در هفته 
منتهی به ۲۶ اردیبهشــت ماه با افزایش نسبت 
به هفته قبل از آن ۲۳.۵۶ درصــد بود. نرخ بهره 
بین بانکی در هفته منتهی به ۱۹ اردیبهشت ماه 
نسبت به هفته قبل از آن بدون تغییر بوده و ۲۳.۵ 
درصد اعلام شد. این نرخ در هفته منتهی به ۱۲ 
اردیبهشت ماه با کاهش یک صدم درصدی نسبت 

به هفته قبل از آن به ۲۳.۵ درصد رسیده بود.
نرخ ســود بین بانکــی در هفته منتهــی به ۵ 
اردیبهشت ماه نرخ سود بین بانکی با کاهش یک 
صدم درصدی نسبت به هفته قبل از آن به ۲۳.۵۱ 
درصد رسیده بود. این نرخ از ابتدای سال جاری با 
روند کاهشی همراه بود به جز هفته منتهی به ۲۹ 
فروردین ماه.  نرخ بهره بین بانکی در هفته پایانی 
فروردین با افزایش همراه شــدو با ۴ صدم درصد 
افزایش نسبت به هفته قبل از آن به ۲۳.۵۲ درصد 
رسید. نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به ۲۲ 
فروردین ماه با کاهش نیم درصدی نسبت به هفته 
قبل از آن به ۲۳.۴۸ درصد رســید. نرخ بهره بین 
بانکی که در هفته نخست فروردین ماه سال جاری 
۲۳.۶۲ درصد شده بود در دومین هفته از نخستین 
ماه سال جدید با کاهش ۴ صدم درصدی همراه 

شد و به ۲۳.۵۸ درصد رسید.
این نرخ در هفته پایانی اسفندماه سال ۱۴۰۲ به 
۲۳.۶۶ درصد رسیده بود که بالاترین نرخ بهره بین 
بانکی از آبان ماه به بعد محسوب می شود. بیشترین 
رکورد این نرخ در هفته نخست مهر ۱۴۰۲ ثبت 
شده اســت. نرخ بهره بین بانکی در پایان هفته 
منتهی به ۵ مهرماه سال ۱۴۰۲ با رکوردشکنی ۱۰ 
سال به ۲۳.۸۰ درصد افزایش یافته بود؛ البته بعد از 
آن روند کاهشی نرخ سود بین بانکی آغاز شد و در 
هفته نخست آبان ماه به ۲۳.۷۱ درصد کاهش یافت 

و بعد ان آن وارد کانال های پایین تر شد.

ورود شرکت های زیرمجموعه 
وزارت کار به بازار سرمایه 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به افزایش 
همکاری های این وزارتخانه با سازمان بورس و اوراق 
بهادار گفت: یکی از برنامه های این وزارتخانه ورود 
شــرکت های زیر مجموعه به بازار سرمایه است. 
همچنین محور برنامه های این وزارتخانه در سال 
۱۴۰۳ عبور از بنگاه داری و توجه به سهامداری است. 
به گزارش ایسنا، طبق اعلام سازمان بورس، صولت 
مرتضوی - وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی - با اشاره 
به حضور و ورود شرکت های تابعه این وزارت خانه 
به بازار سرمایه گفت: ورود شرکت های زیر مجموعه 
وزارت کار به بازار سرمایه، تجربیات مطلوبی را طی 
سال های گذشــته رقم زده که در همین زمینه، 
همکاری های خود را با ســازمان بــورس افزایش 
خواهیم داد. وی افزود: در راستای برنامه ریزی های 
صورت گرفته، یکی از تصمیمات اتخاذ شده از سوی 
وزارت کار و نیز اقدامات کلان این وزارتخانه، ورود 
حتمی شــرکت های زیر مجموعه به بازار سرمایه 
است تا بتوان از مزایای این بازار برای بهبود عملکرد و 

فعالیت این شرکت ها استفاده کنیم.
به گفته وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی، محور 
برنامه های این وزارتخانه در ســال ۱۴۰۳ عبور از 
بنگاه داری و توجه به سهامداری است. وی عنوان 
کرد: با توجه به شعار سال، یکی از بسترهای مهمی 
که موجب مشــارکت مردم و توسعه تعاونی های 
مردم می شود، ورود شــرکت ها به بازار سرمایه و 
تقویت این بازار اســت که امیدواریم تا پایان سال 
عملکرد مطلوبی را در این حوزه به ثبت برسانیم. 
مرتضوی در بخش پایانــی این گفت وگو به اثرات 
عرضه کالاهای تولیدی شرکت های زیر مجموعه 
وزارت کار و همچنین سایر کالاها در بورس اشاره 
کرد و گفت: با توجه به تجربه ورود کالاها به بورس 
طی سالیان گذشته، اثرات مثبت این اقدام امری 
بدیهی اســت و باید به طور حتم، کالاها از طریق 
بورس عرضه و معامله شوند تا یک عدالت و ثبات 
منطقی در بازار کالاها ایجاد شود و با توجه به مزایایی 
که عرضه کالاها در بورس با خود به همراه دارد، از 

عرضه کالاهای جدید به بورس استقبال می کنیم.
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در حوزه  تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در بخش ماشین آلات، از ابتدای دهه ۸۰ 
تا پیش از روی کارآمدن دولت سیزدهم، متوسط رشد فصلی تشکیل سرمایه 
ثابت ناخالص در بخش ماشــین آلات منفی ۱.۷ درصد بود این درحالیست که 
طی پنج فصل عملکرد دولت سیزدهم )سال ۱۴۰۰ تا پایان بهار ۱۴۰۱( متوسط 
رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در ماشین آلات ۱۶.۸ درصد بود که بیانگر 
جهش عظیم در این بخش در دولت سیزدهم است. به گزارش ایسنا، بر اساس 
شاخص های اقتصادی، آمار نرخ تشکیل سرمایه ثابت در بازه سال های ۱۳۹۰ تا 
۱۴۰۰، روند نزولی را ثبت کرده است اما طی شش ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۱، ۳.۹ 

درصد افزایش تشکیل سرمایه ناخالص در ماشین آلات رخ داد و به یکباره رکورد 
هشت سال پیش از آن را شکست؛ در پاییز ۱۴۰۱، رشد سرمایه گذاری در مقایسه 
با پاییز سال پیش از آن، ۶.۳ درصد افزایش یافت. در حقیقت تشکیل سرمایه در 
ماشین آلات، بیانگر تغییراتِ میزان سرمایه گذاری در ماشین آلات کشور است؛ 
سرمایه گذاری در ماشین آلات و تجهیزات، مهم ترین نشانه بهبود سرمایه گذاری 
درامر تولید محسوب می شود.  رشــد تشکیل سرمایه در بخش ماشین آلات به 
معنای افزایش تمایل سرمایه گذاری در بخش تولیدات صنعتی در کشور است. 
تشکیل سرمایه در بخش ماشین آلات، عمدتا به حوزه فعالیت وزارت صنعت، 

معدن و تجارت مربوط است و رشد چشمگیر آن بیانگر اثرگذاری سیاست های 
دولت سیزدهم در بخش صنعت و معدن است. بر اساس آمار منتشره توسط مرکز 
آمار در ۱۰ ساله مذکور )دهه ۹۰( اخیر، رشد فصلی تشکیل سرمایه ناخالص در 
ماشین آلات، روند نوسانی را ثبت کرد؛ زمستان ۱۳۹۸ نرخ رشد سرمایه گذاری 
باثبت رکورد بی سابقه ای نسبت به سال پیش از آن، ۴۷.۶ درصد کاهش یافت و 
این رشد منفی، از نتایج خروج آمریکا از برجام، عدم واردات کالاهای سـرمایه ای و 
فرسودگی ماشین آلات  و تجهیزات محسوب می شد. از پاییز ۱۳۹۹ تا پاییز سال 

۱۴۰۱، مسیر نسبتاً با ثبات اما بازهم با نوسان کاهشی طی شد.

شکسته شدن رکورد تشکیل سرمایه ثابت در ماشین آلات 

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3046 یک شنبه 20 خرداد ماه1403

رئیس کل گمرک ایران با اشــاره بــه اینکه در 
سال۱۴۰۲،تعداد بخشنامه های مرتبط با تجارت 
خارجی حــدود ۵۳ درصد کاهــش پیدا کرد، 
گفت: ۱.۲ میلیــون تن کالا دچــار ماندگاری 
شده که این عدد نسبت به سال های گذشته که 
 شاهد ارقام ۳.۵ تا ۴ میلیون تن بوده ایم کاهش

 یافته است.
محمــد رضوانی فــر رئیس کل گمــرک ایران 
در خصــوص مانــدگاری ۱۲۰ قلــم کالا در 
گمرکات کشــور گفــت: این اقــلام مربوط به 
شــرکت های قطعه ساز، خودروســازی و سایر 
شــرکت های تولیدی اســت که بجز لیســت 
مشــمول کالاهای ترخیص درصدی، کالاهای 
دیگری نیــز وارد کرده انــد. اخــذ مجوزها از 
دســتگاه های همجــوار از جملــه عوامل مهم 
 در مســئله مانــدگاری کالاهــا در گمــرکات 

کشور است.
وی در خصوص اقدامات انجام شــده گفت: در 
طول سال ۱۴۰۲، تعداد بخشنامه های مرتبط 
با تجارت خارجی حدود ۵۳ درصد کاهش پیدا 

کرد. سال ۱۴۰۱، ۲۶۴ بخشنامه داشتیم که در 
سال ۱۴۰۲ این رقم به ۱۲۵ بخشنامه موثر در 
حوزه تجارت خارجی کاهش یافت. در دو ماهه 
سال ۱۴۰۱، ۲۷ بخشنامه داشتیم اما در دو ماهه 
ابتدایی سال جاری ۱۱ بخشنامه در این حوزه را 

شاهد بودیم.
این موارد مصوباتی بود که از شورای هماهنگی 
اقتصادی ســران قوا دریافت کــرده بودیم که 
مهم ترین این موارد مربوط به ترخیص درصدی 
برای کالاهای اساســی و لیســتی از اقلام اولیه 
تولید است. با اقدامات انجام شده شاهد هستیم 
که ۹۶ درصد کالاهای وارداتــی در زمان مقرر 
ترخیص شده است. این درصد برابر ۷۲ میلیارد 
دلار واردات و ۴۳ میلیون تن حجم کالاهای وارد 

شده به کشور است.
رئیس کل گمرک ایران با بیان اینکه ۱.۲ میلیون 
تن کالا دچار ماندگاری شــده است، گفت: این 
عدد نسبت به سال های گذشته که شاهد ارقام 
۳.۵ تا ۴ میلیون تن بوده ایم کاهش قابل توجهی 

داشته است.

وزارت راه و شهرسازی اعلام کرد: فرایند ساخت 
واحدهای نهضت ملی مسکن در دولت سیزدهم 
به بیش از ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار واحد رسید که 
از این تعداد، بیــش از ۵۵۰ هزار واحد تکمیل و 

تحویل متقاضیان شده است.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، دولت سیزدهم 
با تعهد برای اجرای قانون جهش تولید مسکن 
و طرح نهضــت ملی مســکن برنامه ریزی برای 
احداث ۴ میلیون واحد مسکونی را در برنامه قرار 
داد. برنامه ای که هم اکنون و در بیش از یک هزار 
روز خدمات این دولت با تامین بیش از ۵۴ هزار 
هکتار زمین و به اجرا درآمدن بیش از ۲ میلیون و 
۶۰۰ هزار واحد مسکونی نشان از عمل به تعهدی 

است که دولت در برنامه قرار داد.
بر اســاس اعلام مهــرداد بذرپاش وزیــر راه و 
شهرسازی و آمارهای استخراج شده از معاونت 
مسکن و ســاختمان هم اکنون فرایند ساخت 
واحدهای نهضت ملی مسکن در دولت سیزدهم 
به بیش از ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار واحد رســیده 
است. همچنین از این واحدهای آغاز شده حدود 

۵۵۰ واحد نهضت ملی مســکن نیــز تکمیل و 
تحویل متقاضیان شده است.

بنا بر این گزارش، در کنار اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن، دولت سیزدهم تکمیل واحدهای مسکونی 
مهر باقیمانده از دولت های نهم تاکنون را نیز جزو 
تعهدات خود عنوان کرد. آمارهــای دفتر پایش 
طرح های مسکن وزارت راه و شهرسازی حکایت 
از آن دارد که دولت سیزدهم در ابتدای آغاز به کار 
خود حدود ۲۵۰ هزار واحد مسکن مهر باقیمانده 
را تحویل گرفت که با منابع صندوق ملی مسکن 
و سایر منابع در صدد تکمیل واحدهای نیمه کاره و 
تحویل آن به متقاضیان برآمد. بر اساس اعلام وزیر 
راه و شهرسازی هم اکنون آمار واحدهای تکمیل 
و تحویل شده مســکن مهر به بیش از ۱۳۷ هزار 
واحد رسیده است و دولت تلاش دارد تا در روزهای 
باقیمانده بخش دیگری از واحدها را نیز در صورت 
تکمیل، تحویل متقاضیان بدهد. همچنین دولت 
سیزدهم در کنار اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
واگذاری زمین به خانوارهــای دارای دو فرزند و 

بیشتر را در برنامه قرار داد. 

معاون راهبری تولید شرکت برق حرارتی گفت: با 
اتمام برنامه تعمیرات نیروگاه های حرارتی کشــور 
این واحدها با توان حداکثری آمــاده تولید انرژی 
مورد نیاز مشترکان برای پیک مصرف برق ۱۴۰۳ 
خواهند بــود. به گزارش مهر، محمــد رمضانی در 
جریان بازدید از روند آماده سازی واحدهای نیروگاه 
بندرعباس برای تأمین برق پایدار در پیک تابستان 
امســال با تاکید بر اینکه آمادگی کامل نیروگاه ها 
برای تولید بــرق پایدار هدف اصلی شــرکت برق 
حرارتی اســت، افزود: بر همین اساس همه ساله 
پس از عبور از فصل گرم سال و شروع مهرماه فصل 
تعمیراتی نیروگاه های حرارتی آغاز شده و بایستی 
تا پیش از شروع روزهای گرم سال این تمهیدات به 
پایان برسد. چرا که از خردادماه با افزایش مصرف 
برق کشور بایستی نیروگاه ها آمادگی کاملی برای 
پاســخگویی به بار مصرف این بازه زمانی داشــته 

باشند.
وی تاکید کرد: در همین راســتا از مهرماه ســال 
گذشــته تاکنون بالغ بر ۱۰۳ هزار مگاوات برنامه 

تعمیرات و آماده ســازی نیروگاه های حرارتی برای 
تولید برق پایدار در پیک تابســتان امسال اجرایی 
شده است که با اتمام این اقدامات ضمن ثبت رکورد 
جدیدی در زمینه تعمیــرات واحدهای تولید برق 
حرارتی، شاهد آمادگی حداکثری نیروگاه های کشور 
برای تأمین انرژی روزهای گرم امسال خواهیم بود. 
معاون راهبری تولید شــرکت مادرتخصصی برق 
حرارتی با اشاره به اینکه در طی دو سال اخیر ضریب 
آمادگی تولید برق نیروگاه های حرارتی کشور از مرز 
۹۸ درصد عبور کرده است، گفت: دست یابی به این 
رقم در حالی است که میانگین آمادگی نیروگاه های 
جهان در حدود ۹۵ درصد اســت. با تلاش تمامی 
پرسنل نیروگاه های کشــور در تلاشیم تا این مهم 
در سال جاری نیز محقق و برق مطمئنی در اختیار 

مشترکان قرار بگیرد.
رمضانی با تاکیــد بر اینکه ۹۴ درصــد تولید برق 
کشــور بر عهده نیروگاه های حرارتی است، اضافه 
کرد: در مدت زمان فعالیت دولت سیزدهم از طریق 
افزایش توان عملی تولید نیروگاه های گازی و رفع 

محدودیت نیروگاه های بخــاری موجود بالغ بر دو 
هزار مگاوات به ظرفیت نیروگاه های حرارتی کشور 
افزوده شده است و در ادامه برنامه ریزی مناسبی نیز 

برای افزایش این رقم پیش بینی شده است.
وی بــا تقدیر از اجــرای برنامه هــای تعمیراتی و 
بهره برداری هدفمنــد در نیــروگاه بندرعباس با 
اســتفاده از توان داخلی متخصصان این مجموعه، 
گفت: با توجه به تأمین ۳۵ درصد برق استان توسط 
این نیروگاه، توجه به نیروی انســانی و همچنین 
بهینه ســازی تجهیزات جزو اولویت اصلی وزارت 

نیرو و شرکت برق حرارتی است.
همچنین در جریان این بازدید داریوش محمودی، 
مدیرعامل نیــروگاه بندرعباس نیــز عنوان کرد: 
این مجموعه با اتمام ۱۰ برنامه تعمیرات اساســی 
و دوره ای و ۸۵۰ هزار نفر ســاعت کار تعمیراتی، با 
حداکثر توان تولید عملی خود به استقبال روزهای 
اوج مصرف برق پیک تابســتان می رود. محمودی 
یادآور شد: به منظور آماده سازی نیروگاه برای پیک 
تابستان امسال تعداد ۱۰ مورد عملیات تعمیرات 

سنگین و فشــرده بر روی واحدهای گازی و بخار 
نیروگاه صــورت گرفت که ۹۰ درصد آن توســط 

پرسنل نیروگاه انجام شده است.
وی با اشاره به اینکه سال گذشته تعداد چهار هزار 
و ۲۰۰ قطعه مورد نیاز نیروگاه توسط متخصصان 
داخلی ساخته شده است، از نوسازی سیستم کنترل 
)BMS( مدیریت مشعل های بویلر واحد یک بخار
برای نخســتین بار با صرفه جویی ارزی دو میلیون 
دلاری خبر داد. داریوش محمودی عنوان کرد: در 
واحدهای بخار ۳۲۰ مگاواتی نیروگاه بندرعباس، 
سیستم مدیریت مشعل های بویلر یا BMS وظیفه 
کنترل عملکرد مشعل ها و هم چنین حفاظت بویلر 
را برعهده دارد. براساس این گزارش، در این بازدید 
معاون راهبری تولید شرکت مادرتخصصی تولید 
نیروی برق حرارتــی از اتاق فرمــان و بخش های 
فنــی و تعمیراتی نیروگاه بازدید و در جلســاتی با 
مدیران و معاونان شرکت کرد و در مورد مشکلات 
 و مســائل این واحد نیروگاهی به بحــث و تبادل 

و نظر پرداخت.

آغاز فرایند ساخت ۲.۶ میلیون واحد نهضت مسکن کاهش ۲ میلیون تنی رسوب کالا در گمرکات

آمادگی کامل برای تامین برق پایدار تابستان

گروه اقتصاد ایران وجهان
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3 بازار

محمدرضا فرجی تهرانی، نایب رئیس اتاق اصناف تهران 
و رئیس اتحادیه فناوران رایانــه خبر از احتمال تغییر 
قیمت ها در بازار آی تی پیرامون ابلاغیه جدید وزارت 
صمت و حذف ارز نیمایی داد. وزارت صنعت، معدن و 
تجارت )صمت( در مصوبه ای جدید محدودیت هایی 
برای اصناف، از جمله فعالان حوزه آی تی، اعمال کرده 
است. در این مصوبه ذکر شده است که امکان اخذ ثبت 
سفارش جدید برای واحدهای بازرگانی این وزارتخانه تا 
اطلاع ثانوی مقدور نیست. مقامات دولتی معتقدند طبق 
اعلام ســامانه جامع تجارت، امکان اخذ ثبت سفارش 
جدید برای واحدهای بازرگانی وزارت صمت همچنان 
برقرار است، اما اولویت نخست با ۷۵۰ کد تعرفه ای است 
که در تامین کالاهای مورد نیاز اخیراً از کشور اهمیت 
بیشتری دارند. در این راستا محمدرضا فرجی تهرانی، 
نایب رئیس  اتاق اصناف تهران و رئیس اتحادیه صنف 
فناوران رایانه در گفتگویی به پیامدهای این امر پرداخته 
است. نایب رئیس اتاق اصناف تهران درباره این چالش 
جدید گفت: در حال حاضر، فعالان صنف فناوران رایانه 
چند روزی است که کد تایید ۸ رقمی برای ثبت سفارش 

از طریق سامانه جامع تجارت دریافت نکرده اند. اتحادیه با 
پیگیری این موضوع و ارسال نامه به وزیر صمت و معاونان 
وی، در تلاش است این مشکل را هر چه زودتر حل کند. 
رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران درباره وضعیت بازار 
تصریح کرد: در حال حاضر بازار صنف فناوران رایانه در 
رکود به سر می برد و با توجه به اینکه وزارت صمت اجازه 
ثبت سفارش به فعالان حوزه آی تی را نداده است، ممکن 

است با افزایش قیمت مواجه شویم.
فرجی تهرانــی در خصوص تاثیر حــذف دلار ۴۲۰۰ 
تومانی بر بازار صنف فناوران رایانــه گفت: تقریباً ۹۰ 
درصد از کالاهای صنف فنــاوران رایانه جنبه وارداتی 
دارند و مستقیماً وابســته به نرخ ارز هستند. ارز مورد 
نیاز صنف فناوران رایانه در تالار دوم خریداری می شود، 
پس طبیعتاً هر مقدار که قیمت ارز تغییر کند، به نسبت 
قیمت کالاهای صنف آی تی نیز با نوسان مواجه خواهد 
شــد. با توجه به اینکه ارز نیمایی ۴۲۰۰ تومانی تغییر 
کرده اســت، ارز تالار دوم نیز دستخوش تغییر خواهد 
شد؛ در نتیجه، کالاهای حوزه آی تی نیز با تغییر قیمت 

مواجه خواهند شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی اتاق اصناف تهران، 
به این دلیل که ۷۰ درصد شــکر مورد نیاز صنوف را 
بنکداران تامین می کنند، متاسفانه هنوز مرجع تامین 
آن مشخص نشده! مواد غذایی در حال حاضر در بازار 
تهران به وفور پیدا می شوند و قیمت ها هم علی رغم 
رکود به ثبات رسیده است اما به نظردر بحث »شکر« 
مشــکل بزرگی وجود دارد که به گفته رضا کنگری، 
رئیس اتحادیه صنف بنکداران مواد غذایی، این صنف 
در حال حاضر بلاتکلیف است و نمی داند شکر را باید 
از کجا تامین و بعد توزیع کند؟ از آن جا که اتحادیه 
بنکداران مواد غذایی، رسته توزیعی داشته و همه چیز 
را به طور عمده توزیع می کنند و با توجه به این که ۷۰ 
درصد توزیع شکر را این اتحادیه در میان صنوف انجام 
می دهد، این کمبود و سردرگمی، می تواند زمینه ساز 
چالشی جدی در بازار شــود. رئیس اتحادیه صنف 
بنکداران مواد غذایی توضیــح می دهد، صنف او که 
نقش تعیین کننده ای در این زمینه دارد، دیده نشده!

کنگری از نامه نگاری هــای بی جواب خود می گوید 
و هشــدار در این زمینه که چنیــن اوضاعی منجر 

می شود بازار به چالش کشیده شــود. او از مکاتبه با 
جهادکشاورزی یاد می کند با ذکر این نکته که آن ها 
از ما خواستند شرکت معتمد به آن ها معرفی کنیم 
که سرمنشاء اصلی سامانه بازارگاه شده و صنف از آن 
محل تامین شود و ما پذیرفتیم و شرکت معتبری را در 
اختیارشان گذاشتیم تا صنف ما از این بازارگاه تامین 
شده و بازرس های اتحادیه ما به صورت فیزیکی نظارت 
داشته باشند که تخلفی صورت نگیرد و حرکت خوبی 
هم بود. رئیس اتحادیه صنف بنکداران مواد غذایی، 
ادامه می دهــد که با این اوصاف بازهم تکلیفشــان 
مشخص نشده و نه از شرکت معتمد خبری است و 
نه بازارگاه را در اختیار تک تک اعضای ما صنف او قرار 
دادند. اواخر اسفند سال گذشته بود که رضا کنگری 
از موافقت وزارت جهاد کشاورزی با عرضه کالا های 
اساسی در ســامانه بازارگاه بعد از ایام عید خبر داد و 
گفت: بعد از ایام تعطیلات و ماه رمضان، بنکداران برای 
دریافت کالا باید در سامانه بازارگاه، سفارش خود را 
ثبت و کالا را دریافت کنند و براین اساس نظام توزیع 

کالا تغییر خواهد کرد.

چالش تامینِ شکر برای توزیع کننده اصلیبازار صنف فناوران رایانه در رکود 

www.kASBOKARNEWS. ir1403روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3046 یک شنبه 20 خرداد ماه

تشکیل پیمان های بین المللی برای حذف دلار
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

دولت سیزدهم با ارتقای روابط با همسایگان توانست به تجارت خارجی ایران رونق دهد. توسعه روابط 
با دیگر کشورها رشد اقتصادی را افزایش داد. تولید افزایش پیدا کرد و صادرات به کشورهای همسایه 
رکورد جدیدی را ثبت کرد. با روی کار آمدن دولت سیزدهم، اســتقبال کشورها از پیوستن ایران به 
پیمان های منطقه ای و فرامنطقه ای، استقبال کشورهای همسایه از روابط با ایران و حتی کشورهای 

آمریکای لاتین و قاره آفریقا کلید خورد. 
دولت سیزدهم، مستحکم و با اراده است که تبدیل به قدرت منطقه ای و فرامنطقه ای شد و کشورهای 
دنیا حساب ویژه ای روی آن باز کردند. اعضای بریکس هم اکنون 3۰ تا ۴۰ درصد اقتصاد جهان را به 

خود اختصاص داده اند و حجم زیادی از تولید ناخالص داخلی دنیا در اختیار این کشورهاست.
امروزه پیمان های بین المللی نقش خود را در مبادلات بین المللی از دســت می دهد و هر روز کم رنگ 

می شود و در مقابل پیمان های منطقه ای توسعه می یابد.
سابقه کشورها در دو سه دهه اخیر نشان می دهد که تعهداتشان نسبت به پیمان های منطقه ای بیشتر 
از پیمان های بین المللی است، به خصوص پیمان هایی که تحت سلطه سازمان های بین المللی و آمریکا 
و اروپا است و این امر در شــکل گیری پیمان های منطقه ای شده است. پیمان هایی در قاره های آسیا، 
آفریقا و آمریکای جنوبی همچون پیمان بریکس با هــدف تعریف پول جدید به جای دلار و یورو برای 

حذف دلار شکل گرفته است.

مجری طرح گنــدم وزارت جهادکشــاورزی با 
بیان اینکه پیش بینی می شــود میــزان تولید 
گندم کشور در ســال جاری حدود ۱۵میلیون 
تن خواهد بود، گفت: خرید تضمینی از ســوی 
دولت هم بین ۱۱.۵ تا ۱۲میلیــون تن خواهد 
بود. ســهراب ســهرابی، مجری طــرح گندم 
وزارت جهاد کشــاورزی در برنامه سیما گفت: 
گندم در جهان یک ابزار ســلطه است و قدرت 
چانه زنــی و روابــط دولت ها و یــک مکانیزم 
بازدارنده در دنیا به شــمار مــی رود. با این نگاه 
وزارت جهاد کشــاورزی در راستای خودکفایی 
 پایــدار محصول گندم برنامه ریــزی و اقداماتی 

را انجام داده است.
وی افزود: گندم در کشور ما یکی از محصولاتی 
است که مستقیماً به امنیت غذایی مرتبط بوده و 
بیش از ۴۰ درصد از انرژی و ۴۴ درصد از پروتئین 
مردم ایــران از محــل گندم تأمین می شــود؛ 
بنابراین برنامه ریزی هایی داشــتیم تا بتوانیم به 

آن خودکفایی پایدار دست پیدا کنیم.
وی تصریــح کــرد: بــر اســاس گزارش هــا و 
جمع بندی هایی که داشــتیم سطح زیر کشت 
گندم ایران شــامل ۲ میلیون هکتار گندم آبی 
و ۴ میلیون هکتار گندم دیم مجموعاً ۶ میلیون 
هکتار اســت و تا پایان هفته گذشــته آخرین 
گزارشی که در سامانه ســیفا یا سامانه شرکت 
بازرگانی دولتــی ایران ثبت شــده 3 میلیون و 

۵۵۰ هزار تن گندم مازاد بر مصرف کشــاورزان 
خریداری شده است.

این مسؤول دولتی اظهار کرد: عملیات برداشت 
در استان ها همچنان ادامه دارد هم در اقلیم های 
گرم جنوب و هم در اقلیم گرم و مرطوب کشور 
آغاز شــده و ادامه دارد و در ادامه هم اقلیم های 
معتدل سرد و اقلیم های سرد کشور به این جمع 

اضافه خواهد شد.
مجری طــرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی با 
بیان اینکه پیش بینی می شــود میــزان تولید 
گندم کشور در ســال جاری حدود ۱۵ میلیون 
تن خواهد بود، گفت: خرید تضمینی از ســوی 
دولت هم بین ۱۱.۵ تا ۱۲ میلیون تن خواهد بود. 
با این میزان خرید خودکفایی کامل انجام شده و 
تمام نیازها در حوزه گندم خبازی ها و هم صنف و 

صنعت تأمین خواهد شد.
ســهرابی با بیان اینکه استان گلستان بیشترین 
میزان تولید و خرید را خواهد داشت، بیان کرد: 
سال گذشــته ۵۵۰ هزار تن گندم مازاد مصرف 
استان گلســتان خریداری شد امســال قطعاً از 
یک میلیون و ۱۰۰ هزار تن بیشــتر خواهد شد. 
وی ادامه داد: بعد از آن استان اردبیل خواهد بود 
که سال گذشته حدود ۲۷۰ هزار تن گندم خرید 
کرده امســال قطعاً حدود ۲ برابر خواهد شــد، 
اســتان ایلام هم تولید و خریدش نسبت به آمار 

سال گذشته بیشتر خواهد بود.

اکبر یاوری، رئیس اتحادیه صنف بارفروشان تهران 
گفت: قیمت میوه های نوبرانه نسبت به هفته قبل 
۲۰ درصد کاهش یافته است. رئیس اتحادیه صنف 
بارفروشــان تهران گفت: با توجه به فراوانی عرضه، 
قیمت میوه های نوبرانه نسبت به هفته قبل ۲۰ درصد 

کاهش یافته است.
او قیمت کنونی هرکیلو هلو را ۱۰۰ تا ۱۲۰ هزارتومان 
اعلام کرد و افزود: اکنون هرکیلو زردآلو با نرخ ۱۰۰ تا 
۱۵۰ هزارتومان، گوجه سبز ۷۰ تا ۱۵۰ هزارتومان، 
توت فرنگی ۵۰ تا ۱3۰ هزارتومان، گیلاس تلخک 
۷۰ تا ۸۰ هزارتومان، گیلاس پیوندی ۱۸۰ تا ۲۰۰ 
هزارتومان و شلیل شبرنگ ۱۵۰ تا ۱۶۰ هزارتومان 

در میدان مرکزی عرضه می شود.
یاوری نرخ کنونی هرکیلو خربزه در میدان مرکزی 
را ۱۵ تا ۱۶ هزارتومان، ملــون ۸ تا ۱3 هزارتومان، 
طالبی ۱۰ تا ۱۶ هزارتومان، جانا ۱۲ تا ۱۶ هزارتومان 

و هندوانه را ۷ تا ۱۴ هزارتومان اعلام کرد.
رئیس اتحادیه صنف بارفروشان تهران ادامه داد: بنابر 
آمار روزانه ۲۰ تا ۲۲ هزارتن میوه و صیفی در میدان 
مرکزی عرضه می شود که ۲ هزار و ۵۰۰ تا 3 هزارتن 
از این میزان مازاد بر نیاز بازار است. او گفت: با گرم 
شدن هوا و عرضه انبوه میوه های نوبرانه پیش بینی 
می شود که قیمت مجدد در بازار کاهش یابد. رئیس 
اتحادیه صنف بارفروشان تهران همچنین گفت: با 
اتخاذ سیاست مناسب از سوی وزارت جهادکشاورزی 
همانند کشورهای همسایه امکان خودکفایی در تولید 

موز و انبه وجود دارد.  یاوری گفت: طی روزهای اخیر 
خلأ ترخیص موز منجر به افزایش قیمت در بازار شده 
است که با رفع مشکلات ترخیص، قیمت مجدد روند 
نزولی به خود می گیرد. به گفته او با توجه به آنکه موز 
تولید داخل جوابگوی نیاز بازار نیست، از این رو ناگریز 
به واردات از کشورهای اکوادور، هندوستان، پاکستان 

و ترکیه هستیم.
یاوری ادامه داد: پاکســتان تا ۵ الی ۶ سال گذشته 
واردکننده موز برای تامین نیاز خود بود، درحالیکه 
اکنون صادرکننده شده است. براین اساس وزارت 
جهاد بایــد در این خصــوص سیاســت گذاری 
داشته باشد چراکه ظرفیت و پتانسیل زیرساخت 
تولید موز و دیگر میوه های گرمســیری در کشور 
وجود دارد که در صــورت تامین نیــاز میوه های 
 گرمسیری از خروج مقادیر قابل توجهی ارز از کشور 

جلوگیری می شود.
رئیس اتحادیه بارفروشان از توزیع روزانه 3۰۰ تا 3۵۰ 
تن موز در میدان تهران و ۱۵۰۰ تن در کلانشهرها 
خبر داد و گفت: قیمت کنونی هرکیلو موز در میدان 
۹۰ هزارتومان اســت که با احتســاب حداکثر 3۵ 
درصد سود در خرده فروشی ها عرضه می شود. او با 
بیان اینکه پتانسیل تولید انبه در کشور وجود دارد، 
گفت: هم اکنون مقادیری موز و انبه در چابهار تولید 
می شود، اما مقدار آن قابل توجه نیست. گفتنی است 
که قیمت هرکیلو انبه از ۱۸۰ تا ۲۰۰ هزارتومان به 

۱۰۰ هزارتومان کاهش یافته است.

غلامرضــا صفرنــژاد، رئیــس اتحادیه صنف 
تهیــه و توزیع کنندگان بلــور و چینی تهران با 
اشــاره به اینکه واردات چینــی و بلور می تواند 
ســطح کیفیت تولیــد داخــل را بــالا ببرد، 
 گفت: این موضــوع را به طور جــدی پیگیری 

خواهیم کرد.
رئیــس اتحادیه صنف تهیــه و توزیع کنندگان 
بلور و چینی تهران با بیــان اینکه عدم واردات 
چینی و بلور به کشــور مشکل آفرین شده است 
گفت: در ســاخت محصــولات داخلی چینی، 
بلور و آرکوپــال از دانــش بنیان ها اســتفاده 
زیــادی می شــود و مــا در اتحادیــه چینی و 
 بلور این موضــوع را به طوری جــدی پیگیری 

خواهیم کرد.
وی افزود: بــه صورت کلی در حــوزه مالیات و 
بازرســی ها بــا چالش هــای زیــادی روبه رو 
هســتیم که از مدیــران بالادســت در وزارت 
صمــت و وزارت اقتصاد و دارایی درخواســت 
داریم ایــن مشــکلات را به حداقل برســانند 
 تــا بتوانیــم به رونــد کار ســرعت و شــتاب 

بیشتر ببخشیم.
رئیس اتحادیه صنف تهیه و توزیع کنندگان بلور، 
چینی تهران گفت: در مــورد مالیات بر ارزش 
افزوده هم باید این موضوع در نظر گرفته شــود 
که چینی و بلور کالای ســرمایه ای نیستند و از 
جمله نیازهای جامعه به شمار می روند و اینکه 
عمده مصرف کالاهای تولیدی صنف ما در سبد 
جهیزیه نوعروسان است. صفرنژاد ادامه داد: از 
اینرو واردات محصولاتی ماننــد پیرکس که از 
محصولات پروسیلیکاتی نسوز است، باید مورد 
توجه قرار گیرد و تنوع نیز دلیــل آخر لزوم بر 

واردات است.
وی تاکید کرد: آیا شرکت های خودروساز داخلی 
نیاز جامعــه را با برند داخلــی می توانند تامین 
کنند، اگر می توانند پس چرا در قسمتی از این 
صنعت واردات نیز وجود دارد؟ زیرا عدم واردات 

جامعه را دچار التهاب می کند. 
رئیــس اتحادیه صنف تهیــه و توزیع کنندگان 
بلــور و چینــی تهران بــا اشــاره بــه اینکه 
گرچــه واردات چینی و بلور از طــرق مختلف 
نظیر قاچــاق، لنــج و کرجی به کشــور انجام 
می شــود، گفت: این مســئله در بــازار درگیر 
ســازمان تعزیرات خواهد شــد کــه حق نیز 
 دارند از آن طــرف نیاز بازار باعــث این قاچاق 

شده است.
صفرنژاد گفت: امیدوار هستیم که بحث توسعه 
این صنعت به طور جد در دستور وزارت صنعت 
قرار گیرد. مســائل و مشــکلات همیشه وجود 

داشته اند و باید با حوصله و درایت و با ارتباطات 
با ســازمان های بالادست و رســانه ها بتوانیم 

مشکلات را به حداقل برسانیم.
وی ابــراز امیدواری کــرد: امیدواریم راهکاری 
پیدا شــود و اتحادیه هم به عنوان حلقه واسطه 
بین واحدهای صنفی و سازمان های بالادستی 

بتواند عمل کند. 
رئیــس اتحادیه صنف تهیــه و توزیع کنندگان 
بلور و چینی تهــران با بیان اینکــه حدود ۸۰ 
الی ۸۵ درصــد از مــواد اولیه تولیــد بلور که 
همان ســیلیس اســت در کشــور ما به وفور 
یافت و اســتحصال می شــود، گفت: این ماده 
در صنایع گوناگون نظیر فــولاد، ریخته گری، 
 تصفیــه آب و… نیــز مــورد اســتفاده 

قرار می گیرد.
صفرنژاد ادامــه داد: این فراوانــی باعث ایجاد 
نقطه جذابیت برای کشــورهای همسایه شده 
است و به کشورهای cis، پاکستان، افغانستان 
و عراق نیز صادرات داریــم. او افزود: همچنین 
مزیت صادراتی دیگر این اســت کــه در مورد 
موضوع انــرژی و حمــل و نقــل آن، حمل و 
نقل کالا و هزینه ها به کشــورهای افغانســتان 
یا عــراق از کشــور چین نزدیکتر هســتیم که 
 ایــن موضوع بســیار حائــز اهمیت به شــمار 

می رود.
رئیس اتحادیه صنف تهیه و توزیع کنندگان بلور 
و چینی تهران گفت: از دیگر امتیازات این صنف 
صادرات به کشورهای منطقه است که اگر یک 
نقشه راه پیوسته و مناســبی هم داشته باشیم 
جایگاه بازار صادراتی چینــی و بلور ما می تواند 
بازارهای بیشتری را در ســطح منطقه و جهان 

تصاحب کند.
وی یادآور شد: به واســطه بلوغ و نبوغی که در 
میان دانشمندان و شرکت های دانش بنیان این 
رشته وجود دارد، نائل به تولید شیشه های سولار 
که توانایی ذخیره انرژی و برق را در کشور دارد، 

شده ایم.
رئیــس اتحادیه صنف تهیــه و توزیع کنندگان 
بلور و چینــی تهران خاطر نشــان کرد: ممکن 
است تولید چینی و بلور جذابیت و درآمدزایی 
پتروشــیمی و نفت را نداشته باشــد اما در حد 
خودش خوب بــوده و می تواند بازارهای اروپا را 
نیز با توجه به اینکه انرژی در اروپا گران است در 
دست گیرد. صفرنژاد گفت: در این صنف، صنعت 
و سرمایه گذاران همه از بخش خصوصی هستند 
و کســانی بوده اند که از بخش فروش به تولید 
آمده اند تا در دوران تحریــم حرفی برای گفتن 

داشته باشند.

وزیر راه و شهرســازی در 
اجلاس وزرای حمل ونقل 
کشــورهای بریکــس از 
رشد بیش از ۶۰ درصدی 
ترانزیت کالا از ایران در ۱۲ 

ماهه گذشته خبر داد.
به گزارش مهر، مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی 
در اجلاس مجازی وزرای حمل ونقل کشــورهای 

بریکس با اشــاره به اینکه بریکس به عنوان نهادی 
پیشــرو و متشــکل از اقتصادهای بزرگ نوظهور 
توانسته با ارائه الگوها و ابتکارات مناسب روندهای 
جدیدی را در جهان شــکل دهــد، گفت: اعضای 
بریکس با اقتصادهــای مکمل و تنــوع فرهنگی 
می تواننــد نیازهــای متقابــل را تأمیــن کنند و 
تجربه های ملی و بومی توسعه ای خود را در جهت 

تقویت رفاه و صبح جهانی به اشتراک بگذارند.
وی افزود: عضویت دائم جمهوری اســلامی ایران 
در سال گذشته در بریکس پیشــرفتی تاریخ ساز 

و موفقیتی اســتراتژیک برای سیاســت خارجی 
جمهوری اســلامی ایران محسوب شــده و ایران 
گامی اساسی را به سوی گسترش ارتباطات در کلیه 
حوزه های حمل و نقل، تجاری و اقتصادی با اعضای 

بریکس برداشته است.
بذرپاش تاکید کرد: سیاست ها و برنامه های بریکس 
در بیانیه ها و اسناد آن انعکاس یافته نشان می دهد 
این نهاد قادر اســت به طیف متنوعی از موضوعات 
مرتبط با دغدغه های جوامع در حال توسعه بپردازد. 
دســتور کار اجلاس حاضر با محورهای دیجیتالی 

شــدن حمل و نقل، ایجاد پلتفرم های لجستیکی 
حمل ونقل بین کشورهای عضو، حمل ونقل پایدار، 
حمل ونقل سبز و توسعه همکاری های فی مابین از 
طریق سرمایه گذاری های مشترک، بستری مناسب 
برای شکل دهی به همکاری های ســازمان یافته 

فراهم آورده است.
وزیر راه و شهرســازی بیان کرد: ایران با موقعیت 
جغرافیایی ممتاز و مزیت هــای ترانزیتی فراوان، 
تقاطع کریدورهــای ترانزیتی شــمال-جنوب و 
شرق-غرب با داشــتن ۱۱ بندر تجاری در حاشیه 
دریای خزر، خلیج فارس و دریای عمان با ظرفیت 
۲۷3 میلیون تن و شــبکه ۱۵ هــزار کیلومتری 
خطوط ریلــی و بیش از ۲۵۰ هــزار کیلومتر انواع 
راه با کیفیت و ۲۶ پایانه مرزی زمینی، این توانایی 
را دارد تــا با حداقل زمــان و هزینه شــبکه های 
تجاری منطقه ای و بین المللی را از طریق خشکی 
به هم پیوند دهــد و زنجیــره ارزش منطقه را به 
بهترین شــیوه کامل کند. به طــوری که از طریق 

 این شــبکه ســالانه به میزان ۷۰۰ میلیون تن بار 
جابه جا می شود.

بذرپاش یادآور شد: همچنین ترانزیت از قلمرو ایران 
با رشد ۶۰ درصد در ۱۲ ماه گذشته به بیش از ۱۷.۶ 
میلیون تن رسیده که نشــان از قابلیت اطمینان، 
امنیت و مقرون به صرفه بودن مسیر ترانزیتی ایران 

برای کشورهای منطقه است.
وی گفــت: در حــوزه هوانــوردی نیز ایــران از 
ظرفیت های مناسبی برای ارائه خدمات هوانوردی، 
فرودگاهی و نیز ضریب بالای ایمنی و امنیت پرواز 
همراه با شــرایط اقتصادی مناسب برای پروازهای 
عبوری و ترانزیتی از فضای آسمان کشور برخوردار 
است. همکاری با بریکس برای ایران اهمیت ویژه ای 
دارد و در اینجا از تصمیم دولت روسیه برای برگزاری 
این نشست و بحث پیرامون ابتکارات و ارائه راهکارها 
برای مقابله با چالش های جهانی و بررسی روش های 
تأمین مالی، در بخش حمل و نقل حمایت می کنم. 
وی یادآور شد: کریدور شــمال-جنوب به عنوان 
یکی از از کریدورهای مهم با داشــتن مزیت های 
مناسب و مؤثر حمل ونقلی می تواند باعث هم افزایی 
کشــورهای عضو بریکس در حوزه حمل و نقل و 

ترانزیت شود. 
لذا همانگونه که در بیانیه نشســت سه جانبه بین 
ایران، هند و روســیه در تاریخ ۴ جولای ۲۰۲3 در 
تهران تصریح شــده، ارتقا ساختار کنونی مدیریت 

این کریدور به سطح یک سازمان بین الملی، تحت 
عنوان »سازمان بین الملی کریدور شمال - جنوب« 
می تواند منجر به بهبود ساختار سازمانی و مدیریتی 
این کریدور شــده و در نتیجه باعث بهبود حمل و 
نقل بین المللی و توســعه حمل و نقل ترکیبی در 
چارچوب این کریدور شــود. همچنیــن با ارتقای 
سطح هماهنگی و یکپارچگی، فعالیت های تجاری 
و ترانزیتی را میــان خریداران و فروشــندگان با 
استفاده از شقوق مختلف حمل و نقل و به صورت 
ترکیبی برای بهره منــدی تمامی اعضای بریکس 

ارتقا می بخشد.
بذرپاش گفت: همانطور که در بیانیه نیز اشاره شد، 
جمهوری اسلامی ایران در راستای تنوع بخشیدن 
به زنجیره هــای تأمین حمل و نقل و لجســتیک 
برای تقویت اتصال و افزایش کارایی و رقابت برای 
تبادلات اقتصادی و رشد بهتر، حمایت همه جانبه 

خود را اعلام می کند.
وزیر راه و شهرســازی اظهار کرد: اکنون فرصتی 
مغتنم فراهم شده تا برای دستایی به اهداف بریکس 
از جمله نــوآوری و دیجیتالی شــدن زنجیره های 
تأمین، تحرک شهری در راستای اهمیت بخشیدن 
به توسعه بیشتر سیستم های حمل و نقل عمومی 
شهری، آموزش منابع انسانی شایسته در ایجاد یک 
سیستم حمل و نقل ایمن و تأمین مالی پروژه های 

حمل و نقل هم فکری داشته باشیم.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

پیشرفت تاریخ ساز برای ایران تحقق یافت

بریکس؛ درخشش در دیپلماسی اقتصاد بین الملل 
ترانزیت ایران بیش از ۶۰ درصد رشد کرد

۱۵ میلیون تن گندم در کشور تولید شود

ایران پیشتاز تولید گندم
 رئیس اتحادیه صنف بارفروشان تهران گفت

قیمت میوه های نوبرانه ۲۰ درصد کاهش یافت
رئیس اتحادیه صنف تهیه و توزیع کنندگان بلور و چینی تهران مطرح کرد

افزایش تنوع محصولات با واردات چینی و بلور
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فناوری و 
اطلاعات

اعتبار مالیاتی ابزار حمایت از دانش بنیان ها 
دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور با تاکید بر لزوم آشنایی دانش بنیان ها با اعتبار مالیاتی، این اعتبار 

را یکی از مهم ترین ابزارهای حمایت از این شرکت ها دانست.
سیدمحمد کرباسی در سلسله بازدیدهای خود جهت حمایت از شرکت های دانش بنیان 
و پیگیری چالش های این شرکت ها ضمن بازدید از یک شرکت دانش بنیان فعال در حوزه 
اینترنت اشیا و هوشمندسازی از پیگیری رفع مشکلات و مسائل مربوط به شرکت های 
دانش بنیان؛ از جمله تقویت مالی شرکت ها در تعامل با »معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری«، »صندوق نوآوری و شکوفایی« و سازمان های مرتبط برای 
اعطای تسهیلات به شرکت ها خبر داد و افزود: تعداد زیادی شرکت های دانش بنیان از این 
تسهیلات بهره مند شدند. وی با تأکید بر اینکه حمایت از شرکت های دانش بنیان با استفاده 
از اعتبار مالیاتی یکی از مهم ترین اقدامات دولت سیزدهم برای توسعه اقتصاد دانش بنیان 
است، ادامه داد: دانش بنیان ها باید از ظرفیت های اعتبار مالیاتی، تبصره ۱۸، ارائه تسهیلات 

و سایر موارد برای رشد خود بهره مند شوند.
کرباسی با تأکید بر استمرار در بازدید از شرکت های دانش بنیان و حمایت از آنها گفت: اعتبار 
مالیاتی تحقیق و توسعه یکی از مهم ترین ابزارهای حمایت از شرکت های دانش بنیان و 
توسعه فناوری در صنعت است که این اعتبار می تواند به چند طریق به توسعه فناوری در 
صنعت کمک کند؛ از جمله نیروی انسانی در شرکت های دانش بنیان یک عنصر کلیدی 
برای موفقیت این شرکت ها است. شرکت های دانش بنیان می توانند با تبدیل ایده ها به 
تجاری سازی کمک می کند. دبیر ستاد توســعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات 
همچنین اظهار امیدواری کرد با حمایت از شــرکت های دانش بنیان بتوان ایده های نو 
را تبدیل به محصولات فناورانه کرد. مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با تأکید بر اینکه 
یکی از چالش های اصلی شرکت های دانش بنیان، تأمین منابع مالی و سرمایه برای توسعه 
فعالیت ها است بیان کرد: شرکت های دانش بنیان به دلیل نوآوری و خلاقیت در محصولات 

و خدماتشان، نیاز به منابع مالی و سرمایه برای توسعه فعالیت ها دارند.

خودروی خودران هدایت شونده کوچک ساخته شد
یک گروه فناور دانشگاهی موفق به تولید خودروی خودران هدایت شونده کوچک از نوع 
خودروهای متصل شده اند که می توان از این خودروها در فرایندهایی مثل لجستیک، 
انبارداری و خطوط تولید استفاده کرد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، سید محمد کرباسی، دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری 
و ارتباطات در سلسله بازدیدهای خود از شرکت های دانش بنیان از پژوهشکده فناوری های 
مهندسی مکانیک دانشگاه صنعتی امیرکبیر بازدید کرد. در این بازدید ضمن اشاره به 
اهمیت موضوع شرکت های دانش بنیان در حوزه خودرو تأکید شد که بحث خودرو متصل 

یک زیست بوم جدید است که به تعامل تمامی ذینفعان در کنار یکدیگر نیاز دارد.
همچنین در ادامه ضمن ارائه توضیحــات در خصوص دســتاوردهای این گروه فناور 
دانشــگاهی از جمله ســاخت نمونه دوم »خودروی خودران هدایت شونده کوچک«، 
شالچیان، عضو هیات علمی دانشکده برق گفت: خودروی خودران هدایت شونده کوچک 
از نوع خودروهای متصل است که در بلندمدت می تواند به کاهش آلاینده ها و گازهای 
گلخانه ای منجر شود و استفاده مؤثرتری از منابع طبیعی انرژی تجدیدپذیر را فراهم کند، 
در کوتاه مدت و میان مدت نیز می تواند در فرایندهای مختلف از جمله لجستیک، انبارداری 

و خطوط تولید کاربرد دارند در بخش های مختلف مورد استفاده قرار گیرد.
نراقی، عضو هیات علمی دانشکده مکانیک دانشــگاه صنعتی امیرکبیر هم با اشاره به 
اهمیت برقراری ارتباط بین خودروهای خودران هدایت شونده و کنترل همزمان آنها در 
کاربردهای مختلف )نظیر سیستم های انبارداری و خط تولید( گفت: اهمیت ارتباط هریک 
از خودروهای خودران هدایت شونده با سیستم کنترل مرکزی جهت کنترل یکپارچه 

خودروها، از جمله مواردی است که ضرورت ساخت نمونه دوم را ایجاب می کرد.
کرباسی هم با اشاره به قدرت شرکت های دانش بنیان در حوزه صنعت خودرو اذعان کرد: 
این قدرت به حدی است که امکان استفاده از ظرفیت های انسانی کل دانشگاه های کشور 
را دارد که این امر مهم با به کارگیری فارغ التحصیلان دانشگاهی، استفاده از نخبگان و 

متخصصان این حوزه به نتیجه خواهد رسید.
وی افزود: با توسعه زیست بوم فناوری و نوآوری این صنعت و ایجاد نیازهای جدید فناورانه 
ضروری است گروه های فناور دانشگاهی و شرکت های دانش بنیان برای رونق محصول 
خود در بازار و تکمیل پروژه  با صنایع مرتبط خودروهای متصل ارتباط بگیرند. لازمه این 
ارتباط مهم، استفاده از تجارب نهادها و دانشگاه های برتر و مدل های اجرایی آنها و مهم تر 

از همه، فکری است که در پشت اجرای این طرح ها قرار داشته است.
به گفته کرباســی، در این حوزه برقراری ارتباط موثر بین دانشــگاه و صنعت اهمیت 
قابل توجهی دارد و نباید از این همکاری ها غفلت شــود. دبیر ستاد توسعه فناوری های 
اتصال پذیری و ارتباطات با تأکید بر توان تولید داخلی بیان کرد: ما در ایران از نظر علم و 
فناوری این قابلیت را داریم که به جایی برسیم که محصولات پیشرفته در حوزه فناوری 
های اتصال پذیری را تولید کنیم. در این راستا ستاد هم به صورت مستمر با شرکت ها و 
گروه های فناور دانشگاهی و دانش بنیان در ارتباط است و در صورت نیاز گروه ها و شرکت ها 

را به صنایع مرتبط وصل خواهیم کرد.

رئیس مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی خبر داد؛
برگزاری رئالیتی شو »کارمانی« با هدف جلب مشارکت 

مردم در جهش تولید
رئیس مرکز ارتباطات معاونت علمی از آغاز پخش رئالیتی شو اقتصادی »کارمانی« از شبکه 
نمایش خانگی خبر داد و گفت: این برنامه برای جلب سرمایه های کوچک در مسیر توسعه 
کسب و کارها ساخته شده است. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، محمد خاکساری هدف از این برنامه را ترویج سرمایه گذاری جمعی، 
رونق کسب وکار و معرفی ابزار تامین مالی جمعی به عنوان یک ابزار نوین به سرمایه پذیران و 
سرمایه گذاران عنوان و خاطرنشان کرد: راه اندازی کسب وکارهایی که نیاز به سرمایه دارند، 
اولویت اول این برنامه است و طی آن، سرمایه های خرد مردمی جمع آوری و برای توسعه 
کسب وکارها به کار گرفته می شود. در این روش از تامین مالی، کسب وکارها، سرمایه گذاران 
را در سود خود شریک خواهند کرد. به گفته او در این برنامه، کسب وکارهایی که واجد شرایط 
تامین مالی جمعی هستند، بعد از ارزیابی ، نظارت  و اخذ مجوز از شرکت فرابورس ایران، بر 
روی سکوی تامین مالی جمعی »کارن کراد« قرار می گیرند. خاکساری در خصوص سقف 
تامین مالی جمعی هر طرح در این برنامه گفت: سقف تامین مالی جمعی برای هر طرح، ۲۵ 
میلیارد تومان است و طی آن کسب وکارها، طرح خود را حداکثر در یک بازه یک ساله به اجرا 
درآورده و مشارکت کنندگان را با مدل مشارکت در درآمد در سود خود سهیم می کنند. مدیر 
مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
در خصوص مزیت حضور در این برنامه تصریح کرد: با تزریق سرمایه در این برنامه، کسب وکار 
افراد رونق می یابد و آنها می توانند برنامه های توسعه ای خود را به اجرا دربیاورند. امری که هم 

راستا با شعار سال یعنی جهش تولید با جلب مشارکت مردم نیز هست.
به گفته خاکساری، کارمانی با ارائه بستری امن و شفاف، سرمایه گذاری را برای افراد با هر 
سطح دانش و تجربه مالی آسان می کند. افراد با حداقل ۵۰۰ هزار تومان سرمایه گذاری در 
طرح های برنده، می توانند در سود آن طرح ها سهیم شده و به رونق کسب و کارها کمک 
کنند. گفتنی است؛ رئالیتی شو کارمانی با اجرای محمد سلوکی و کارگردانی محمدرضا 
رضائیان، هر سه شــنبه ۸ صبح به مدت ۲۵ هفته از شبکه نمایش خانگی به مخاطبان 
عرضه می شود. در این مجموعه، ۵۰ تیم که شرایط لازم برای تامین مالی جمعی را دارند، 
حضور خواهند داشت. در هر قسمت، دو تیم، طرح های خود را به سه متخصص برجسته 
در حوزه اقتصاد، مدیریت، کارآفرینی و... ارائه می دهند. در نهایت تیم های برتر موفق به 
 دریافت مجوز برای راه اندازی پویش تامین مالی جمعی در سکوی تامین مالی جمعی 

»کارن کراد« خواهند شد.

اخبار

نماینده سابق ایران در اوپک 
گفت: حمایت از دانش بنیان ها 
و اســتفاده از ظرفیــت  و 
توانمندی آن هــا در صنعت 
نفت و گاز دولت ســیزدهم با 
جدیت در دستور کار قرار داشــت، به طوری که شاهد 
رشد ۴.۵ برابری تعداد شرکت های دانش بنیان فعال در 

این صنعت بودیم.
»محمدعلــی خطیبــی« در گفت وگو با ایرنــا درباره 
سیاست های حوزه انرژی دولت شــهید رئیسی افزود: 
شواهد نشــان می دهد دولت ســیزدهم سیاست های 
موفقی در حوزه انرژی بــه اجرا گذاشــت. وی درباره 
افزایش ۴۰۰ درصدی صادرات نفت در دولت سیزدهم، 
توضیح داد: در زمان شروع به کار دولت شهید رئیسی، 
صادرات نفت و گاز کشــور به طرز چشمگیری کاهش 
پیدا کرده بود. میزان صادرات بسیار اندک و نگران کننده 
بود، اما دولت سیزدهم توانست از طریق به  اجرا گذاشتن 
یک دیپلماسی فعال انرژی توانست شرایط را تغییر دهد.

نماینده ســابق ایران در اوپک خاطرنشان کرد: شخص 
رئیس جمهور اهتمام ویــژه ای در زمینه بازارســازی 
برای فروش نفت کشور داشــتند و از هر فرصتی برای 
زمینه سازی به منظور صادرات نفت و گاز کشور استفاده 
می کردند. خطیبی گفت: رئیس جمهور شــهید در هر 
جایی که حضور پیدا می کرد و در هر نشستی که حاضر 

می شــد، برای صادرات نفت کشــور تلاش می کرد. بر 
اثر سیاست هایی که دولت ســیزدهم به اجرا گذاشت و 
تلاش هایی که شخص آیت الله رئیسی انجام داد، صادرات 

نفت کشور افزایش یافت.
وی ادامه داد: در شــرایط فعلی شــاهد هستیم که رقم 
صادرات نفت کشور تقریباً در حال رسیدن به میزان قبل 
از تحریم ها است. سیاستی که دولت سیزدهم در زمینه 
صادرات نفت به اجرا گذاشــت، بسیار برای کشور مفید 
بود. ما در حال حذف شدن از بازارهای انرژی جهان بودیم 

و دولت رئیسی توانست ما را از این وضعیت نجات دهد.
نماینده ســابق ایران در اوپک درباه رشد ۶۳ درصدی 
تولید نفت خام در کشور طی ۲ سال و هشت ماه گذشته، 
بیان داشت: یکی دیگر از موفقیت های دولت سیزدهم 
در زمینه تولید بود. برگرداندن تولید نفت و گاز کشور از 
کارهای مهمی بود که در دولت سیزدهم پیگیری شد. 
تامین انرژی اعم از بنزین، گازوئیل، گاز و غیره کشور در 
شرایط تحریم بدون اینکه افزایش قیمت بالایی داشته 
باشیم، از دیگر عملکردهای مثبت دولت شهید رئیسی 
محسوب می شود. وی اضافه کرد: آثار برخی از اقدامات 
شهید رئیســی با گذشت زمان مشــخص خواهد شد، 
سیاســت هایی که در زمینه انرژی های تجدیدپذیر در 
دوران ریاست جمهوری ایشان اعمال شد، اثر خوبی در 
زمینه گسترش استفاده از این انرژی ها در کشور خواهد 

داشت که برایمان مفید است.
خطیبی گفت: تا قبل از روی کار آمدن شــهید رئیسی 
به عنوان رئیس جمهور، در زمینه انرژی های تجدیدپذیر 
کار چندانی انجام نشــده بود. در حالی  کــه باتوجه به 

روندهای جهانی در زمینه انرژی های فسیلی باید برای 
اســتفاده از انرژی های تجدیدپذیر برنامه ریزی داشته 
باشیم، زیرا سرمایه گذاری های خوبی در این زمینه در 

دولت سیزدهم انجام شد.

رشد ۴.۵ برابری دانش بنیان ها
وی ادامه داد: حمایــت از دانش بنیان ها و اســتفاده از 
ظرفیت ها و توانمندی آن ها نیــز در صنعت نفت و گاز 
دولت ســیزدهم با جدیت در دســتور کار قرار داشت، 
به نحوی که شاهد رشــد ۴.۵ برابری تعداد شرکت های 
دانش بنیان فعال در این صنعت بودیم. بر اســاس این 
سیاستگذاری، توانســتیم به ورود فناوری و فناوری به 

صنعت نفت و گاز اقدام کنیــم و در زمینه تولیدات بار 
اول و بومی ســازی تجهیزات راهبردی نیز پیشــرفت 

خوبی داشتیم.
خطیبی گفــت: توجه بــه دانش بنیانها و اســتفاده از 
دستاوردهای دانش بنیانی در کشور از جمله سیاست های 
درستی بود که در دولت ســیزدهم مدنظر قرار گرفت، 
امیدواریم ایــن روند ادامه پیدا کند و شــاهد توفیقات 

بیشتری در این زمینه باشیم.
نماینده سابق ایران در اوپک در پایان تاکید کرد: دولت 
سیزدهم توانســت با اعمال سیاســت های درست به 
خنثی سازی تحریم ها بپردازد و ثبات نسبی را در کشور 

ایجاد کند.

نماینده سابق ایران در اوپک خبر داد:

رشد دانش بنیان ها و تولید نفت در دولت سیزدهم
News kasbokar@gmail.com

استفاده از برنامه همسترکامبت، در کنار درآمد مبهم 
و نامعلوم هزینه هایی هم بــه کاربران تحمیل می کند 
و نباید از اتلاف وقتی که ایــن بازی های کریپتویی به 
کاربران برای بازدهی که آینده آن مشــخص نیســت 
تحمیل می کند غافل شد. به گزارش ایرنا، تلگرام اولین 
پیام رسانی بود که با هدف ایجاد یک زیرساخت برای 
انجام پرداخت های درون برنامه ای پلتفرم تلگرام، ارز 

دیجیتال تون را راه اندازی کرد.
شــاید ابتدا کســی فکر نمی کرد که تون کوین بعد از 
گذشت حدود ۲ سال، رشــد ۱۵ برابری را تجربه کند 
تلگرام با اســتفاده از این ارز شرایط را برای خریدهای 
درون برنامه ای مثــل خرید تلگــرام پریمیوم، خرید 
یوزرنیم تلگرام فراهم کرد امــا تون کوین خیلی فراتر 
از یک ارز دیجیتال برای تسهیل فرایند پرداخت درون 

برنامه ای بود.
در چنین شــرایطی زمانی که حدود ۲ ســال از عرضه 
تون کوین و موفقیت آن؛ می گذشت تلگرام نات کوین 
را معرفی کرد که خیلی شــباهت زیادی به تون کوین 
نداشت. در واقع نات کوین نوعی بازی کریپتویی برای 

 P۲E یا به اختصار »Play-To-Earn« کسب درآمد
محسوب می شود که کاربران آن می توانند از طریق بازی 
کردن درآمد کســب کنند )در نات کوین بازی کردن 
همان کلیک کردن محسوب می شــود(. نات کوین از 
همان روزهای اول معرفی، توجه تعداد زیادی از کاربران 
را به خود جلب کرد در آن روزهــای ابتدایی خیلی از 
فعالان حوزه تکنولوژی درباره نات کوین صحبت کردند 
و نظر اکثریت بر این بود که نــات کوین عاقبت ندارد و 

هیچ وقت امکان تبدیل آن به وجه نقد وجود ندارد.
اما بعد از گذشــت مدتی در ۱۳ فروردین عرضه نات 
کوین به پایان رســید در واقع امکان استخراج )ادامه 
بازی و کلیک کردن( تمام شــد، بعــد از آن نوبت به 
لیست شــدن نات کوین در صرافی های معتبر رسید 
برخلاف بــاور فعالان حوزه تکنولــوژی نات کوین در 
اکثر صرافی های معتبر لیست شد و امکان تبدیل آن 

به تون کوین و خیلی از رمز ارزهای دیگر فراهم شد. در 
روزهای اول لیست شدن نات کوین قیمت آن نزولی بود 
اما با توجه به تاکید پاول دوروف )مدیرعامل تلگرام( در 
کانال شخص خودش مبنی بر اینکه: "نات کوین هایم 
را تا زمانی که ارزش آن ۱۰۰ برابر شــود نگه می دارم" 
قیمت نات کوین رشد قابل توجهی را تجربه کرده است.

“همســترکامبت" یکی دیگر از این پروژه ها در قالب 
یک ربات تلگرامی بود )مالک رسمی این پروژه تلگرام 
نیســت( که ظرف کمتر از ۱۰ روز با یک فضای سازی 
غیرمنتظره طیف گســترده ای از دنبال کنندگان را به 

سمت خود کشاند.
این تبلیغات غیرمتمرکز در فضای مجازی و واقعی تا 
جایی پیش رفت که در یکی دو روز گذشــته پیام های 
متعدد JOINED TO TELEGRAM برای کاربران 
سنتی تر تلگرام تعجب برانگیز شد و به این نکته هم باید 

توجه کرد که مشارکت در همســتر کامبت چند برابر 
بیشتر از نات کوین بوده به علت اینکه همستر کامبت 
از رفرال )عضوگیری( به عنوان گزینه ای برای کســب 
درآمد کاربران استفاده کرده است نکته ای که در نات 
کوین به آن توجه زیادی نشده بود و همچنین در واقع 
افرادی که از نات کوین جامانده بودند تلاش کردند تا از 
این ارز جدید و مبهم جا نمانند و در واقع شانس خود را 

برای کسب درآمد کلیکی امتحان کنند.
همانطور که مشخص است، این موضوع در کنار درآمد 
مبهم و نامعلوم هزینه هایی هم به کاربران تحمیل می کند. 
همچنین نباید از اتلاف وقتی که این بازی های کریپتویی 
به کاربران برای بازدهی که آینده آن مشــخص نیست 
تحمیل می کند غافل شد، از سوی دیگر به نظر می رسد 
جدای از استهلاک گوشی های تلفن همراهی که سالیانه 
تا ۳ میلیارد دلار صرف واردات آن ها می شود از هزینه های 
سرسام آور اشــغال پهنای باند اینترنت کشور نیز غافل 
شد. به نظر می رسد با توجه به اهمیت ابعاد اجتماعی و 
اقتصادی موضوع دستگاه های مرتبط در دولت هم بایستی 

در این خصوص شفاف سازی کنند.

تهران- ایرنا- یک استاد دانشگاه خواجه نصیرطوسی و محقق 
شبکه های توزیع به همراه گروهی از دانشجویان رشته های 
مرتبط موفق به طراحی نرم افزاری برای پیش بینی شاخص  
پایایی شبکه برق با استفاده از روش داده کاوی و ابزار هوش 
مصنوعی شده و در همان حال دستورالعمل داده کاوی در 
شرکت های توزیع را نیز تهیه و به این شرکت ها ارائه کرده  که 
طرح پژوهشی برتر سال شناخته شده است. به گزارش ایرنا، 
موضوع ارتباط دانشگاه ها با صنعت، یکی از موضوعات مهم 
در حیطه کاری وزارت علوم و معاونت پژوهشی این وزارتخانه 
و بهبود و افزایش ارتباط دانشــگاه با صنعت به معنای نفوذ 
دانش روز و دستاوردهای دانشگاه و دانشگاهیان در صنایع 
کشور است. این موضوع همیشه مهم و مورد تاکید وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری بوده و سیاست های مختلفی برای 
این امر در وزارت علوم طراحی و اجرا شده است که از طرح 
فرصت مطالعاتی اعضای هیات علمی دانشگاه ها و مراکز علمی 
در جامعه و صنعت تا اهمیت و لحاظ شدن موضوع ارتباط با 
صنعت و داشتن قراردادها با صنایع در آیین نامه های مختلف 
اعضای هیات  علمی شامل آیین نامه ترفیع و ارتقا و تبدیل 

وضعیت آنها را دربرمی گیرد.
حالا گروهی از محققان حوزه مهندسی برق با سرپرستی 

علیرضا فریدونیان در همکاری با صنعت برق کشور طرحی را 
به سرانجام رسانده اند که در هفته پژوهش سال گذشته نیز به 

عنوان پژوهش برتر شرکت توانیر معرفی شد.
علیرضــا فریدونیان، عضو هیات علمی دانشــگاه صنعتی 
خواجه نصیرالدین طوســی، دانش آموخته کارشناســی، 
کارشناسی ارشد و دکتری به ترتیب از دانشگاه های علم و 
صنعت ایران و تهران در سال های ۱۳۷۳، ۱۳۷۶ و ۱۳۸۷ در 
رشته  مهندسی برق، دوره های پژوهشی را به  عنوان پژوهشگر 
و دانشگر دکتری و پسادکتری در کالج امپریال لندن، دانشگاه 

آلتو فنلاند و دانشگاه تهران گذرانده است.
زمینه های پژوهشی وی شــامل محیط های )شبکه، خانه 
و شهر( هوشــمند، کاربرد داده کاوی با هوش مصنوعی و 
یادگیری آماری در سیستم های انرژی، مهندسی توزیع انرژی 
الکتریکی )برنامه ریزی، طراحی، بهره برداری و اتوماسیون(، 
مدیریت دارایی های فیزیکی )نگهــداری و تعمیرات( در 
توزیع انرژی الکتریکی، فناوری های نوپدید در بازار توزیع 
انرژی الکتریکی و کاربرد تئوری سیســتم های پیچیده و 
آشوبناک در سیستم های انرژی اســت. وی از بیست سال 

پیش به  عنوان مشاور و مدرس اتوماسیون توزیع، مدیریت 
دارایی ها، تحلیل هوشمند و آماری داده ها و مدیریت پژوهش 
با مجموعه های وزارت نیرو، شــرکت توانیر، شرکت های 
توزیع انرژی الکتریکی، شرکت های برق منطقه ای و مراکز 
آموزش تخصصی آب و برق همکاری داشته و نویسنده )و 
هم نویسنده( مقالات علمی پژوهشی، مروری و آموزشی در 

مجلات و کنفرانس های مختلف بوده است.
نتیجه بخشی از این همکاری ها با شرکت  توزیع برق و توانیر 
برگزیده شدن یک طرح پژوهشی با عنوان تدوین دستورالعمل 
داده کاوی در حوزه بهره برداری و توسعه نرم افزارهای مربوطه 
است که با شماری از دانشجویان مقطع کارشناسی تا دکتری 
انجام داده و طرح برگزیده پژوهشی در هفته پژوهش ۱۴۰۲ 
شناخته شد. وی در مورد تایخچه این طرح و شیوه اجرای آن 
با اشاره به اهمیت داده ها در شبکه های برق اظهار داشت: در 
ادبیات تخصصی مهندسی و مدیریت برق، داده کاوی بسیار 
مهم و پایگاه های داده ها معدن ارزشمندی تلقی می شوند که 

می توان با کاوش در آنها به اطلاعات و دانش  رسید.
فریدونیان در رابطه با سابقه فعالیت پژوهشی در این موضوع 

گفت: همزمان با تصویب قانون استقلال شرکت های توزیع 
از برق منطقه ای در سال ۱۳۸۶ دو محور کاری در معاونت 
نظارت بر توزیع برق تهران سابق و شرکت توزیع تهران بزرگ 
پیگیری شد؛ حرکت به سوی نگهداری و تعمیرات پیشگیرانه 
و توسعه سامانه های حوادث شامل مرکز تماس مشترکان 

.ENOX برق ۱۲۱ و ثبت آن در نرم افزار داخلی اینوکس
وی با اشاره به همکاری با این شرکت از سال ۱۳۸۶ افزود: 
در این دوره مســتندات و تجربیات شــرکت های خارجی 
در رابطه با سیســتم های کامپیوتری مدیریت نگهداری و 
تعمیرات را مطالعه کرده و در جلسات هفتگی کمیته ارائه 
و دوره های آموزش و فرهنگ ســازی نگهداری و تعمیرات 
پیشــگیرانه را برای ســطوح مدیریت میانی، مهندسان و 
تکنسین های شرکت ارائه می کردم. مشاهده  ثبت داده های 
حوادث و قطع برق در نرم افزار اینوکس، طرح اســتفاده از 
این داده ها را در ذهنم شــکل داد و بر همین اساس با یکی 
از دانشــجویان دکتری )محمودرضا حقی فــام( در قالب 
پایان نامه شروع به تحلیل هم بستگی بین داده های حوادث 
و شرایط پیرامونی و محیطی کردیم تا به شناخت بهتری از 
 رفتار شبکه و مشترکان برسیم و بتوانیم رفتار آینده شبکه 

را پیش بینی بکنیم.

مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتــی ایران گفــت: حــدود ۶۲ هکتــار از اراضی 
شــهرک های صنعتــی به بخــش غیردولتــی برای 
فعالیت های فنــاوری اختصاص داده شــده که ۲۴۳ 
شرکت در حال فعالیت هستند و هفت هزار پروژه نیز 

در دست اجراست.
فرشــاد مقیمی در عملیات اجرایی احداث شــهرک 
صنعتی فناوری شهید آیت الله رئیسی با حضور عباس 
علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت، اظهار داشت: 
در مجموعه ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتی ۶ شهرک فناور در خراسان رضوی، اصفهان، 
آذربایجان غربی و شــرقی و همــدان و فارس فعالیت 

می کنند.
وی افزود: این پردیس هفتمین شــهرک فناور است؛ 
پیش از آغاز این پروژه موضوع امضا تفاهم نامه ای برای 
اختصاص ۲۷۰ هکتار از شهرک های صنعتی به پردیس 
فناوری در دســتور کار قرار گرفت و امروز به این ۲۷۰ 
هکتار ۱۰ هکتار دیگر اضافه می شود. این نخستین بار 

است که در دل شهرک فناوری پردیس فناوری جای 
می گیرد.

معاون وزیر صمت خاطرنشــان کــرد: همچنین ۲۰ 
آزمایشگاه در این اراضی مستقر است و بالغ بر بیست 
هزار آزمایش در این واحدها انجام می شود. ۱۵۲ واحد 
فناوری و تولیدی و ۳۸ واحد تحقیق و توســعه نیز در 

همین زمینه فعالیت می کنند.
مقیمی با بیــان اینکه حــدود ۶۰۰ میلیــارد تومان 
برآورد هزینه مورد نیاز برای زیرســاخت اســت، ابراز 
امیدواری کرد: برنامه ریزی مناســب برای اختصاص 
تسهیلات مربوط به آن هر چه سریع تر انجام شود. ۳۵.۵ 
میلیارد تومان نیز اعتباری اســت که در این شهرک 

سرمایه گذاری شده است.
وی پیش بینی کرد کــه ۳۰۰ واحد فنــاوری در این 
شهرک مستقر و ۹ هزار نفر نیز در این مجموعه مشغول 
به فعالیت شوند. در این شهرک فناوری فعالیت در حوزه 
هوش مصنوعی، زیست فناوری صنعتی، مواد پیشرفته 
و... خواهد بود. مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و 

شــهرک های صنعتی بیان کرد: این پروژه به شــدت 
مورد استقبال قرار گرفته و امیدواریم هر چه سریع تر 
بتوانیم زیرساخت های لازم برای استقرار این شهرک 

را انجام دهیم.
سعید صادقی، مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
استان تهران در ادامه این مراسم با اشاره به اینکه این 
شهرک فناوری که با نام رئیس جمهور شهید عملیات 
اجرایی آن آغاز می شــود، گفت: این موضوع می تواند 
بسترساز اشتغال فارغ التحصیلان و دانش آموختگان 
از دانشگاه ها و مراکز علمی و تحقیقاتی سراسر کشور 

شود.
وی با بیان اینکه نقش این شــهرک ها تولید دانش و 
فناوری و تبدیل آن به ثروت اســت، خاطرنشان کرد: 
این شــهرک فناوری محل تعامــل فارغ التحصیلان 
دانشــگاهی، فناوران و فعالان شــهرک های صنعتی 
خواهد بود و می تواند به توسعه شرکت های دانش بنیان 

و فناور در سطح استان و کشور کمک کند.
صادقی دربــاره هزینه هــای زیرســاختی ایجاد این 

شــهرک فناوری نیز گفت: پیش بینی این اســت که 
بیش از ۸۰۰ میلیارد تومان برای ایجاد زیرساخت های 
مختلف از جمله آب، بــرق، گاز و... ســرمایه گذاری 
خواهد شد. سید عباس موسوی رئیس دانشگاه شریف 
در ادامه این مراســم، اظهار کرد: چنــد روز پیش از 
شهادت رئیس جمهور جلســه ای درباره همین زمین 
برگزار شــد و آخرین مصوبه این بود که این زمین ۶۷ 
 هکتاری تبدیل بــه پردیس علم و فناوری دانشــگاه 

شریف شود.
وی ادامه داد: در این مجموعه قرار اســت شرکت های 
دانش بنیان فعالیت کنند و فعالیت مجموعه در حیطه 
فناورانه باشد. امروز گام نخست این پروژه با مشارکت 
شرکت شــهرک های صنعتی کلنگ زنی شد. رئیس 
دانشگاه شریف گفت: بخش موردنظر برای پروژه امروز 
واقع در ضلع غربی این زمین اســت. دانشگاه شریف 
برنامه دارد تا شــهرک فناوری خود را در این پردیس 
ایجاد کند و از این پروژه در راستای رشد شرکت های 

دانش بنیان بهره ببرد.

چرا پیام های joined to telegram  زیاد شده است؟

همسترکامبت چیست؟

طراحی نرم افزاری برای پیش بینی پایایی شبکه برق 

اختصاص ۶۲ هکتار اراضی شهرک های صنعتی به شرکت های فناور
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سبکزندگي

كلمه كافي شــاپ هميشــه مفهوم 
مشــتركي را به ذهن نمــي آورد. اين 
واژه  ممكــن اســت در هــر منطقه 
جغرافيايي تعريف متفاوتي داشــته 
باشد يا اساســا هيچ تعريفي نداشته 
باشــد. اين مفهوم در تهران با مفاهيم مدرن كسب وكار گره 
خورده اســت اما در بسياري از شــهرهاي كوچك كشور-اگر 
نگوييم تمام شــهرهاي كوچك- كاركرد آن ناشناخته است 
زيرا يا چنين مكان هايي وجود ندارند يا در گوشــه اي پنهان 
هستند و طيف بســيار محدودي از افراد مشتري آن هستند.

در جاي جاي شهرهاي بزرگ مي توان نشاني از يك كافي شاپ 
ديد و افرادي كه در آن مشــغول ســرويس دهي به مشتريان 
متعدد هســتند. گاهي حتي در مركز شــهر كه محل تجمع 
آنهاست براي پيدا كردن ميز و صندلي خالي در يك كافه بايد 
چشم بگردانيد. حتي اصول كسب وكار در اين صنف تا جايي 
حرفه اي شده است كه مراكزي از جمله هتل هاي معتبر شهر 
براي جوانان متقاضي كه تعداد آنها كم هم نيســت دوره هاي 
آموزش كافه داري برگزار مي كنند تا گردانندگان كافي شاپ ها 
در ميدان مسابقه پيشرفت اين حرفه مدرن از رقبا عقب نمانند 

يا از چرخه حذف نشوند.
 بســياري از اين متقاضيان نيز به اميد اينكــه روزي صاحب 
كافه اي در گوشه دنجي شوند، آموزش مي بينند و برنامه ريزي 
مي كنند اما با كمي گشت وگذار و پرس و جو مي توان فهميد كه 
اين جريان در شهرهاي بزرگ جاري است و شهرهاي كوچك 
در توسعه كسب و كار مدرني چون كافه داري در محاق به سر 

مي برند. 
علاوه بر جو فرهنگي حاكم بر شــهرهاي كوچك كه به تجمع 
در كافه و شكل پاتوقي آن نگاه اخلاقي ندارند، شناخت كافي 
نسبت به آن در ميان اغلب جوانان وجود ندارد و چنين جايي 
را با مكاني كه كنار خيابان يك ليوان آبميوه مي فروشند، برابر 

مي دانند. 

ازقهوهخانهبهقهوهخانه
ميثم اســماعيلي، پژوهشــگر اماكن عمومي و تاريخي اهل 
كاشان به »كسب وكار« مي گويد: در گذشته قهوه خانه ها پاتوق 
بازاريان و حجره داراني بود كه در هنگام ظهر يا عصر و پس از 

كار براي گپ و گفت درباره اوضاع شــغلي و اجتماعي دور هم 
جمع مي شدند اما به تدريج كافه ها جاي آن را گرفتند و طيف 
بيشتري از افراد مشتري آن شــدند و امروز در مراكز تجاري و 
مناطق مركزي شهر كه محل رفت وآمد و قلب اداري و تجاري 
شهر اســت حضور پررنگي دارند اما در شهرهاي كوچك اين 
اتفاق نيفتاده اســت. كافه ها به طور گسترده تاسيس نشدند و 
قهوه خانه برجا ماندند با اين تفاوت كه امروز اغلب قهوه خانه ها 
نيز كاركرد پاتوقــي ندارند و مركزي براي توقف مســافران و 

رهگذران هستند. 

تجربهايازچندشهر
گشت وگذار در برخي شــهرهاي كوچك آذربايجان غربي به 
عنوان مسافر و نياز به وجود مكاني چون كافي شاپ براي ساعتي 
تامل ضرورت وجود اين مراكز را عيان مي كند. همچنين طبق 
مشاهده هاي نگارنده شهرهاي كوچك استان اصفهان نيز از اين 
قاعده مستثنا نيستند. در سفري يك روزه به شهر كاشان براي 
انجام كاري ضروري هنگام ظهر سراغ كافه را از جوانان اين شهر 

و از كسبه مراكز تجاري گرفتيم اما راه به جايي نبرديم. 
جواناني كه مورد سوال قرار گرفتند، از وجود چنين جايي اظهار 
بي اطلاعي كردند. حتي مفهوم كافي شاپ براي برخي از آنها واژه 
غريبي بود. مثلا يكي از آنها با تعجب و سادگي گويي اين واژه 
را پيش از اين نشنيده بود، گفت: »كافي شاپ براي چي؟« تنها 
يك نفر ما را به سمت مغازه اي راهنمايي كرد كه دستگاه هاي 
آبميوه گيري جلوي مغازه چيده شده و ليواني آبميوه به دست 

مشتري مي داد و جايي براي نشستن مشتري نداشت. 
تلاش در خيابان هاي اصلي اين شــهر براي پيدا كردن جايي 
براي ساعتي توقف و نوشيدن چاي بي فايده بود. در شهرهاي 
آذربايجان غربي نيز در مناطق مركزي شــهر كافي شاپ هايي 
وجود دارد كه بدون آشــنايي با اصول كافه داري به مشتريان 
سرويس مي دهند اما جايي براي توقف طولاني ندارند و بايد به 

سرعت نوشيدني خود را ميل كرده و محل را ترك كنيد. 

ظرفيتسرمايهگذاريبالاست
اسماعيلي مي گويد: فقدان كافي شاپ هاي مدرن در شهرهاي 
كوچك به معني فقدان سرمايه گذار يا مشتري نيست بلكه در 
شهرهاي كوچك نسبت به اين مراكز حساسيت عمومي وجود 

دارد. به همين دليل مجوز تاســيس كافه نيز داده نمي شود. 
ضمن اينكه در كاشان تعداد بسيار محدودي از جوانان مشتري 
كافه هســتند و كافه هاي اين شــهر با بافت تاريخي آن ادغام 

شده اند. 
از جمله كافه شازده و خانه تاريخي منوچهري ها. در اين كافه ها 
نمايشنامه خواني، گالري هنري و از اين دست فعاليت ها انجام 

مي شود. مديران اين كافه ها از كسب وكار و درآمد خود بسيار 
راضي هســتند اما مردم از وجود آنها بي اطلاعند و مشتريان 
خاص آن جوانان اهل هنر هستند كه يكديگر را مي شناسند. 
ضمن اينكه اين كافه ها در گوشــه اي از شــهر قرار دارند و در 

معرض ديد و شناخت عموم نيستند.
 در سطح شهر از وجود قهوه خانه ها نيز ديگر اثر چنداني نيست 

و آنها نيز اطراف باغ فين متمركز شده اند و مسافران مشتري 
آنها هستند. 

هنگام بازگشت از كاشان و در خنكي دلپذير منطقه، هنگام گذر 
از نزديكي تاسيسات پيشــرفته هسته اي كشور در بيابان هاي 
اســتان قم آنچه به ذهن مي رسد اين اســت كه ظرفيت هاي 
كسب وكار بسياري در شهرهاي كوچك كشور مهجور مانده اند. 

»کسبوکار«ازجايگاهمشاغلمدرنگزارشميدهد

غربتكافههادرشهرهايكوچک

نظام هاي ســلامت در دنيــا همواره به 
ســرعت درحال روزآمد كردن خدمات 
هســتند تا جايي كه خدمات به عنوان 
توليد ناخالص ســهم زيادي از اقتصاد 
سلامت را به خود اختصاص داده است 
كه بخشــي از آن كاهش هزينه هاي اقتصادي و رواني ناشــي از 
بيماري ها و از آن مهم تر افزايش اثربخشــي فرايند درمان است. 
گاهي اين خدمات به پيش از بيماري و به منزل افراد برمي گردد 
كه مهم ترين آن خودمراقبتي و پيشگيري از بروز بيماري است. 
فراگيري و ســرعت اصلاح خدمات نيز تاحدي اســت كه علوم 
مختلفي دست به دست هم داده اند تا علاوه بر بالا بردن كيفيت 
و اثر بخشي درمان، از هزينه هاي اضافي كاسته و به توليد ثروت 
كمك كنند و از اين رو علوم ميان رشــته اي زيادي نيز تاسيس 

شده اند. 
كارشـــناســان مــــي گــــويـنـد بيمارسـتان ها در هزاره سوم 
نگاه مكانيكي به فرايند درمان بيمار را تبديل به نگاه فرهنگي كرده 
و آگاهانه به تلاقي علوم روز با يكديگر براي دست يافتن به بالاترين 
ميزان اثربخشي درمان توجه دارند. تاسيس رشته جديدي به نام 
پزشك-انسان شناسي در كشورهاي توسعه يافته و فراگير شدن 
آن در زمان كوتاه نيز اين موضوع را تاييد مي كند. كمي پيش از 
اين فرايند به صورت همكاري پزشك و انسان شناس براي درمان 
بيمار بود ولي امروزه پزشك    -انسان شناسي به عنوان يك رشته 
مستقل و تربيت پزشكان متخصص مجهز به دانش انسان شناسي 
به بازار سلامت كشورهاي توسعه يافته ارائه شده است. در توصيف 
اين امكان جديد حوزه ســلامت مي توان گفت دانش جديد فهم 
فرهنگ و باور بيمار و شناخت خاستگاه زيستي او براي انتخاب 
روش هاي درماني اســت. دكتــر پيمان متيــن دانش آموخته 
پزشك-انسان شناســي به »كســب و كار« مي گويد: اين رشته 
يكي از جذاب ترين دانش هاي درحال تدريس در دانشــگاه هاي 
آمريكاست. اين رشته ابتدا در علوم انساني مورد توجه قرار گرفت. 
سپس با رشته پزشكي ادغام شد تا پزشكان به اين دانش مجهز 
شوند. نسل هاي جديد بيمارستان ها به ســرعت دانش مدرن و 
مرزهاي نوآوري را فتح مي كنند اما در ايران تنها به صورت 2واحد 

درسي به دانشجويان انسان شناسي عرضه مي شود. 
وي ادامه مي دهد: در سال 83 براي نخســتين بار، طرح ايجاد و 
به كارگيري اين رشته را به وزارت بهداشت ارائه دادم و طرحي از 
سرفصل هاي مورد نظر را نيز براي دانشگاه نوشتم اما هرگز مورد 
اعتنا و اجرا قرار نگرفت؛ درحالي كه تكيه به اين دانش در درمان 
بيماري ها مي تواند از هزينه ها كاسته و به ثروت بيفزايد. به گفته 
وي در اين نوع درمان، پزشــك با بيمار صميمي می شود و بستر 
فرهنگ و باورهاي وي را مي شناسد. تجربه به ما ثابت كرده است 
كه تكرار واژه »نخور« بــراي بيمار مقاومت ايجاد مي كند و باعث 
افزايش اثرات بيماري و افزايش هزينه ها مي شــود درحالي كه 

مي توان به شناخت ذائقه و باور به وي آموخت كه چكار كند. 

بيماريواحددرمانمتفاوتدارد
متين می افزايد: اغلب اوقات مي بينيد يــك دارو در بيماري اثر 

نمي گذارد؛ براي مثال قرص رانيتيدين دوره درمان 21روزه دارد 
درحالي كه ايرانيان در اين دوره درمان نمي شوند زيرا رانيتيدين 
را براي ايرانيان نساخته اند و اگر اين دانش وجود داشته باشد كه 
مردم هر منطقه با توجه به شــرايط زيســتي و فرهنگ غذايي و 
مصرفي چه شــرايطي دارند مي توان از هزينه هاي غيركاربردي 

صرف نظر و به اثربخشي درمان كمك كرد. 
با اين اوصاف مي توان پيش بيني كرد با نهادينه شدن اين روش در 
سيستم درماني، توليد كالا و دارو نيز به سمت تنوع و تخصصي تر 
شــدن پيش خواهد رفت. به گفته كارشناســان اكنون سيستم 
پزشكي در بيشــتر بيمارســتان هاي جهان به صورت مشخص 
از دستورالعـمل ها و مــوازيـــن و پروتكل هاي معين غير قابل 

انعطافي پيروي مي كنند. اين مدل و قالب از پيش تعيين شــده، 
بدون توجه به ويژگي هاي فــردي و اجتماعي بيمــاران، صرفاً 
سلامت آنها را به شــيوة مكانيكي در نظر می گيرد و زمينه هاي 
پيشين و پسين را بعد از اجراي پروتكل درماني ناديده مي انگارد. 
پس همواره با درصدي از خطا و شكست و انحراف سيستم درماني 
روبه رو مي شويم كه ســالانه هزينه هاي هنگفتي را براي جبران 
به نظام سلامت تحميل مي كند. اما با اســتقرار اين رويكرد نگاه 
سطحي و تك بعدي به پديده بيمار و بيمارستان عوض مي شود و 
زمينه هاي فرهنگي عاملی مهم در ارتقاي سطح سلامت و به هدف 
نشستن تلاش هاي تيم درمان مي شود.  متين مي گويد: در نظر 
داريم اين طرح را در بيمارستان هاي خصوصي كشور اجرا كنيم. 

اگر ضرورت آن درك شود و طرح در عمل معرفي شود مي توان به 
بازارهاي شغلي جديدي چشم دوخت. در 10سال اخير بيش از 30 
پيشنهاد از كشورهاي اروپايي و پيشنهادهاي زيادي از كشورهاي 
شرق آسيا براي انجام كار پژوهشــي در ايران داشتيم. اين نشان 
مي دهد كه دانش مذكور بازار بكري در ايران دارد و مي تواند بسيار 
سودآور باشد. در كشوري مثل دانمارك اين روش كاملا جا افتاده و 
در ايران كه تنوع اقوام، فرهنگ ها و شرايط زيستي زياد است جاي 
رشد زيادي دارد اما متاسفانه در كشور ما مانند آمريكا نظام پزشكي 
و سلامت به طور خشني به سمت پول مي رود و با وجود تبليغات، 
نگاه بلندمدتي به سودآور بودن و صرفه جويي  با روش هاي نوين 

نمي شود. 

پزشك-انسانشناســانمنتقدبهرهكشيمالياز
بيمارهستند

متين در واكنش به مصرف زده شدن جامعه و افزايش مصرف انواع 
دارو و مكمل دارويي و تبليغات وسيع در اين زمينه مي گويد: قرار 
نيست بيمار را وادار به مصرف كنيم. اين روش ترمز سرمايه داران 
دنيا براي بهره كشــي مالي از بيمار است به همين علت در اغلب 
كشورها نسبت به آن گارد وجود دارد. به هرحال، جايگاه پزشك-
انسان شناس در نسل هاي نوين بيمارستان هاي هزاره سوم درحال 
شكل گيري است و آن دسته از بيمارستان هايي كه اهميت اين 
موضوع را زودتر درك كرده باشــند، از توفيق بيشتري برخوردار 

خواهند شد. 

دگرگونياقتصادسلامتباگسترشعلومميانرشتهاي

پايپزشکانسانشناسبهبيمارستانهابازميشود
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هفته پيش رئيس ســازمان جنگل ها، 
مراتع و آبخيــزداري از وجود 43هزار 
دام مازاد در مراتع خبر داد. پيش از آن 
نيز محمد اسماعيل نيا، عضو كميسيون 
كشاورزي مجلس واردات گوشت قرمز 
در سال 92 را 150هزار تن اعلام كرده بود. حال سوال اينجاست كه 
با وجود اين تعداد دام مازاد در كشور، چرا هنوز گوشت از كشورهاي 
ديگر وارد مي شود؟! براساس برنامه پنجم توسعه متوسط سرانه 
مصرف گوشت هر ايراني 13 كيلوگرم اســت كه به اين ترتيب 

گوشت قرمز مورد نياز سالانه كشور حدود 989هزار تن است. 
 اما رئيس اتحاديه دامداران گوشت مورد نياز را 821هزار تن 
مي داند و معتقد اســت اين مقدار از گوشت مورد نياز هرساله 
در كشور توليد مي شــود اما نمي تواند منجر به خودكفايي در 
اين محصول شــود. به علت قاچاق دام، از يك طرف دام هاي 
سالم از كشــور خارج و از طرف ديگر دام هاي بيمار از مرزهاي 
شرقي و جنوب شــرقي وارد مي شود. همچنين حضور دلالان 
و ســودجويان اثر مخربي بر بازار و توليد گوشت قرمز برجاي 
گذاشته است؛ آنها با نرخ ارز رسمي گوشت را كيلويي 10هزار 
تومان خريداري مي كنند و كيلويي 17تــا 18هزار تومان در 

داخل مي فروشند. 
در يك ســال اخير بازار گوشــت با روند رو به افزايشي روبه رو 
بوده است، افزايشي كه خيلي از مســئولان علت آن را كمبود 
گوشت عنوان مي كنند. مسئولان تنظيم بازار براي برون رفت 
از اين گراني اقدام به واردات گوشت از كشورهايي مثل استراليا 
و برزيل كردند. اين ماجرا آنقدر پيش رفت كه ديگر اين روزها 
گوشــت با قيمتي بين 28 تا 35 هزار تومان به ازاي هر كيلو، 

كالايي لوكس در سبد خريد خانوار به حساب مي آيد. 
رئيس اتحاديه دامداران در گفت وگو با »كســب و كار« يكي 
از علت هاي گراني گوشــت را قاچــاق دام زنــده و نارس در 
مرزهاي شرقي و غربي كشور مي داند و معتقد است: مسئولان 
تنظيم بازار رويكردي كوتاه مدت براي بهبود وضعيت دارند و 
سياســت هاي غلط برخي افراد غيرمتخصص شايد گرچه در 
كوتاه مدت باعث كاهش اندك قيمت گوشــت قرمز شود ولي 
ضربه اي به توليد و اشتغال اين بخش مي زند كه اثر مخربش را 

ديگر نمي توان به اين راحتي از بين برد. 
سعيد سلطاني با اشاره به خودكفايي گوشت قرمز كشور تا قبل 

از سال80 اظهار مي كند: تا سال  1380ايران در زمينه گوشت 
خودكفا بود ولي بعــد از آن براي توليد سوســيس و كالباس 
هرساله حدود 10هزار تن گوشت وارد كشور مي شد كه تدريجا 
بازار واردات گوشت به مذاق عده اي خيلي خوش و بازار رقابتي 

اش به وجود آمد و تدريجا عطش واردات آن بالا گرفت تا جايي 
كه اكنون حدود يك ششم گوشت مصرفي داخل از خارج وارد 

مي شود. 
وي  مي افزايد: اگر زنجيره توليد از ابتدا تا انتها دست توليد كننده 

باشد و دام هم به اندازه مصرف توليد شود، ديگر اين همه دام 
مازاد در مراتع نخواهيم داشت تا با اين بحران آب و خشكسالي 
مراتع، آنقدر دام از ظرفيت اراضي وجود داشته باشد كه ريشه 
گياه را هم بخورند و باعث بيابان زايي هر چه بيشــتر در كشور 

شوند. 
سلطاني درباره راهكار رســيدن به خودكفايي گوشت توضيح 
مي دهد: براي بهبود وضعيت بازار گوشــت لازم است دام هاي 
كم بازده مازاد در مراتع با لاشه كم وزن تر كشتار و به بازار عرضه 

شوند كه كمبود گوشت در بازار نداشته باشيم و مجبور به واردات 
نشويم.  رئيس اتحاديه دامداران ادامه مي دهد: در دامداري اصل 
افزايش بهره وري بايد جاي افزايش كميت را بگيرد. اگر تعداد 
دام ها كاهش يابد و به اندازه نياز كشور توليد دام داشته باشيم، با 
سرمايه گذاري متمركزتري مي توانيم كيفيت همان تعداد را بالا 

ببريم و وزن لاشه آنها را افزايش دهيم. 
وي بزرگ ترين مشكل كنوني دامداري را تامين علوفه مي داند 
و اضافه مي كند: در حال حاضر نهاده هاي خوراك هاي سبك 

دام بيشتر وارداتي است ولي علوفه چون بسيار پرحجم است 
واردات آن مقرون به صرفه نيســت. به همين دليل اگر تعداد 
دام ما كمتر باشد، با اين مقدار علوفه هم وزن 15كيلويي دام 
فعلي را مي توان تا 22كيلو بالا برد. اگر دام تا 22كيلو پروار شود، 
فراورده هاي بيشتري هم خواهد داشت و ديگر در بازار با كمبود 
گوشت قرمز مواجه نخواهيم شــد. در اين صورت ديگر نه تنها 
نيازي به هيچ گونه وارداتي در زمينه گوشت نخواهد بود بلكه 

ايران مي تواند تبديل به يك صادركننده گوشت شود. 

»کسب و کار« دلایل گرانی گوشت را بررسی کرد

افزایش قاچاق دام زنده ایرانی به همسایگان

کشاورزي

هدررفت محصولات از مرحلــه توليد تا 
عرضه معضل بزرگي در بخش كشاورزي 
است. طبق اعلام وزارت جهاد كشاورزي، 
سالانه 35 درصد از محصولات كشاورزي در 
فرآيند توليد و عرضه به شكل هاي مختلف 
به ضايعات تبديل مي شوند كه اين حجم مي تواند غذاي بيش از 15 
ميليون نفر را تامين كند. بخشي از اين ضايعات در بخش بار و حمل ونقل 
محصولات غذايي است اما بخش عمده اي از اين هدررفت در ميادين 
تره وبار اتفاق مي افتد. رئيس اتحاديه ميوه و سبزي عدم بسته بندي 
محصولات كشاورزي براي عرضه به مصرف كننده را مهم ترين عامل 
هدررفت اين محصولات در ميادين ميوه و تــره بار مي داند و معتقد 
است مي توان با تشويق بخش خصوصي براي سرمايه گذاري در صنايع 

تبديلي از اين هدررفت جلوگيري و اشتغال ايجاد كرد. 

   نياز به سرمايه گذاري بخش خصوصي
حســين مهاجران در گفت وگو بــا »كســب وكار« مي گويد: ما با 
بسته بندي مناســب محصولات توليدي كشاورزي بسيار موافقيم 
چرا كه اين اقدام به نفع كشاورزان و مصرف كنندگان است و علاوه 
بر اشتغال زايي، باعث خواهد شــد محصولات به صورت مكانيزه و 
باكيفيت بهتر به دست مصرف كننده برسد. اما اين فرايند مستلزم 
ســرمايه گذاري در بخش خصوصي اســت. وي مي افزايد: مشكل 
بســته بندي در كشــور فقط به بخش ميوه مربوط نمي شود بلكه 
در بســياري از بخش هاي خوراكي چون خرما، زعفران، سوهان و 
حتي توليدات صنايع غذايي شــركت هاي مختلف داخلي نيز اين 
معضل وجود داشــته و دارد كه حل آن مستلزم اختصاص اعتبار به 
اين بخش هاست. متاســفانه فقدان بسته بندي مناسب باعث شده 
محصولاتي مانند خرما با قيمت نازل به خارج از كشــور صادر و در 
كشورهايي چون انگليس و كشــورهاي آسياي ميانه با بسته بندي 

مدرن مجددا با قيمتي به مراتب بالاتر به ديگر نقاط صادر شود. 

   هدررفت هرچه بيشتر محصول گران تر
رئيس اتحاديه فروشــندگان ميوه و ســبزي معتقد است: ضايعات 
ميوه و سبزي ارتباط مستقيمي با افزايش قيمت اين نوع محصولات 
دارد، به طوري كه هر چه ضايعات بيشتر باشــد، قيمت ها نيز روز به 
روز افزايش مي يابد اما اگر با مديريت صحيح و به كارگيري شيوه هاي 
نوين بسته بندي هدررفت  كاهش يابد، به صورت تدريجي قيمت ها 
هم كاهش مي يابد و محصول مرغوب تري به دســت مصرف كننده 
مي رسد.  وي اظهار مي كند: اگر در زمينه عرضه محصول بسته بندي 
شده به مصرف كننده از لحاظ سايز و نوع و كيفيت محصول اطمينان 
دهيم، مصرف كننده هم ترجيح خواهد داد محصول باكيفيت  اما كمي 
گران تر را بخرد اما هيچ دورريزي نداشته باشد و درنهايت چون وزن 
خالص محصول تماما قابل مصرف است، از لحاظ اقتصادي هم برايش 
به صرفه تر خواهد بود.  رئيس اتحاديه بارفروشــان نيز در گفت وگو 
با »كســب و كار« با تاكيد بر اهميت وجود بسته بندي براي كاهش 
ضايعات محصولات غذايي عنوان مي كند: ضايعات محصولات غذايي 
در در مرحله اول در بخش بار اتفاق مي افتاد و بعد از آن مقدار زيادي در 
مرحله عرضه در ميادين و همچنين به دست مصرف كننده هدر مي رود. 

   نبود جعبه استاندار عامل اصلي ضايعات محصولات باغي
علي حاج فتحعلي نبود جعبه استاندارد را علت اصلي افزايش ضايعات 
محصولات باغي مي داند و معتقد است جعبه هايي كه براي بسته بندي 
محصولات باغي استفاده مي شــود يك اندازه نيست و همين عامل 
سبب مي شــود در زمان بارگيري، ميوه ها تحت فشار از بين برود و 
كيفيت آن نيز كاهش يابد.  وي مي افزايد: در بخش ميادين ميوه و تره 
بار هم بخش زيادي از محصولات به دليل عدم بسته بندي و فروش 
فله اي ضايع مي شود. براي جلوگيري از اين هدررفت بايد موسسه 

استاندارد اقدام به تعيين نوع سايز و درجه بندي محصول كند تا با 
جلب اطمينان مصرف كننده بتوان از اين ضربه اقتصادي به بخش 

كشاورزي جلوگيري به عمل آورد. 

   محصول بسته بندي؛ دورريز كمتر
فتحعلي با بيان اينكه عدم بسته بندي با كيفيت محصولات منجر به 
از دست دادن دسته اي از مشتريان مي شود، ادامه مي دهد: همين 
امر باعث شده مواد غذايي خارجي كه اغلب كيفيت مطلوب ندارند 

با بسته بندي چشم نواز به صورت انبوه به كشــور وارد و روانه بازار 
شود. ادامه اين روند به ضرر توليد كنندگان داخلي است. در صورت 
افزايش توان توليدي و به كارگيري تكنولوژي نوين در بسته بندي ها 
ما مي توانيم علاوه بر در دست گرفتن بازار داخلي به صادرات هم رو 
بياوريم و درآمد ارزي قابل توجهي در اين زمينه كسب كنيم.  وي در 
پاسخ به اين سوال كه بسته بندي محصولات افزايش قيمت را به دنبال 
خواهد داشــت، آيا اين باعث كاهش قدرت خريد مردم نمي شود؟ 
عنوان مي كند: با بررسي كمي دقيق تر متوجه خواهيم شد كه اين 

افزايش اندك قيمت به صرفه خواهد بود؛ به عنوان مثال در صورت 
بسته بندي محصولاتي چون سيب، انتقال آن به ميادين ميوه و تره 
بار با هزينه اي معادل 250 تومان صورت خواهد گرفت. اين در حالي 
است كه هم اكنون براي انتقال همين ميوه بدون بسته بندي به ميادين 
بايد كيلويي 130 تومان هزينه شود. به عبارت ديگر تنها با پرداخت 
هزينه اي معادل 120 تومان به ازاي هر كيلو ضمن جلوگيري از له 
شدن و خرابي محصولات، كالا با كيفيت مناسب تر و حداقل دورريز، 

روانه ميادين و به دست مصرف كننده خواهد رسيد. 

لزوم بسته بندي براي جلوگيري از هدررفت محصولات غذایي

ضایعات 35درصدي محصولات کشاورزي از توليد تا عرضه
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مدیــر برنامه ریزی فــروش و حمــل محصولات فــولاد مبارکه گفت: در شــرایطی 
کــه شــرکت فولادمبارکــه تــاش فراوانی جهــت تامین نیــاز ورق گرم کشــور 
نموده اســت اما اعمال محدودیــت های شــدید در تخصیص برق به فولادســازان 
در روزهای اخیــر نگرانی های زیــادی در تولیــد و تخصیص محصــولات فولادی 
به صنایع پایین دســت ایجاد کرده اســت، در عیــن حال برنامه ریــزی در مجموعه 
 فولادمبارکه برای مدیریت تاخیرات ایجاد شــده ناشــی از این محدودیت ها صورت 

گرفته است.
با شــروع روزهای گرم سال و فرارســیدن تابستان، نگرانی مســئولان فولاد مبارکه 
از بابــت دو موضوع مهم و کلیــدی اعمال محدودیت های شــدید بــرق و تأخیر در 
تحویل محصولات به مشــتریان افزایش یافته اســت، موضوعاتی که علی رغم تاش 
همه جانبه مدیریت شــرکت می تواند از یک سو صنایع پایین دســت فولاد مبارکه را 
 با مشــکات جدی مواجه کند و از ســوی دیگر در بروز التهاب در بازار نقش مؤثری 

داشته باشد.
مجید فخــاری، مدیر برنامه ریــزی فروش و حمل محصــول فولاد مبارکــه با بیان 
مطلب فــوق در گفتگو با خبرنگار ایراســین تصریح کرد: در شــرایطی که شــرکت 
فولادمبارکــه تــاش فراوانی جهــت تامین نیــاز ورق گرم کشــور نموده اســت 
اما اعمال محدودیــت های شــدید در تخصیص برق بــه فولادســازان در روزهای 

اخیر نگرانی های زیادی در تولیــد و تخصیص محصولات فولادی بــه صنایع پایین 
دســت ایجاد کرده اســت، در عین حــال برنامه ریــزی در مجموعــه فولادمبارکه 
 بــرای مدیریــت تاخیــرات ایجــاد شــده ناشــی از ایــن محدودیت هــا صورت 

گرفته است.
فــولاد مبارکه به عنــوان صنعــت مــادر، تأمین کننده نیــاز طیف گســترده ای از 
صنایع بزرگ و کوچک کشــور بــه محصولات فولادی اســت این شــرکت همواره 
تاش نمــوده تا بــا بهره بــرداری کامــل از ظرفیت هــای تولید و تحویــل به موقع 
محصولات ضمن پاســخگویی حداکثــری به نیــاز تولیدکنندگان داخلــی از بروز 
 هرگونــه کمبــود و التهــاب در بــازار محصــولات فــولادی کشــور ممانعــت 

به عمل آورد.
به گفته مجید فخاری بحمدالله در ســال گذشــته فــولاد مبارکــه باعرضه حدود 
۸۵ درصد محصــولات تولیدی خود در بــازار داخل و ثبت رکــورد ۷.۴ میلیون تنی 
تحویل محصولات به مشتریان، توانســت حدود ۷۰ درصد مصرف محصولات نهایی 
فولادی تخت کشــور را تامیــن و تحویل صنایــع مختلف از قبیــل تولیدکنندگان 
لوله هــای قطور برای پیش بــردن پروژه های ملــی انتقال آب و نفــت و گاز، صنعت 
 لوله و پروفیــل و ســاختمان، خودروســازی، لوازم خانگــی، بســته بندی و دیگر 

صنایع نماید.

وی خاطرنشــان کرد: در حوزه محصولات نیمه نهایی نیز نوردکاران کشور توانستند 
با تحویل گرفتن تختــال تولیدی فولاد مبارکــه، محصولات گــرم و پلیت تولیدی 
خود را به بازار عرضه نمایند. این دســتاوردها که قطعاً به واســطه رکوردهای حاصله 
در خطوط تولید فولاد مبارکــه و تحویل محصولات به صنایع مختلف شــکل گرفته 
 اســت، بی شــک نقش تأثیرگــذاری در رشــد تولید و به تبــع آن رشــد اقتصادی

سال گذشته کشور داشت.

سال گذشــته ۲۴ هزار و ۳۹۰ مجوز کار ایمن در طرح های گازرسانی استان مازندران 
صادر شد. 

به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان مازندران، قاســم مایلی رستمی، مدیر 
عامل شــرکت گاز مازندران اظهار کرد: طی ســال گذشــته، ۲۴ هزار و ۳۹۰ مجوز 
 ایمنی توســط واحد بهداشــت، ایمنی و محیط زیســت شرکت گاز اســتان صادر

 شده است. 
وی گفت: این شــرکت بــه مــوازات فعالیت های گازرســانی نســبت بــه رعایت 
 دقیــق اصــول بهداشــت، ایمنــی و محیــط زیســت اقدامــات مناســبی انجام 

داده است. 
مدیر عامل شرکت گاز مازندران افزود: کارشناسان واحد بهداشت، ایمنی و محیط زیست 

با صدور مجوز برای انجام کارها در صدد کاهش خطرات ناشی از فعالیت های عملیاتی 
و افزایش حداکثری ضریب ایمنی هستند. 

وی تصریح کرد: برای پایداری جریان گاز در زمستان و فصل سرد سال در حوزه پدافند 
غیرعامل و مدیریت بحران، مانورهای مختلفی جهــت آمادگی در مقابله با مخاطرات 

برگزار می شود. 
مایلی رســتمی با اشــاره به اجرای طرح فرهنگ ســازی نمایندگان ایمنی و اعزام 
کارشناسان شرکت به مناطق مختلف استان و آموزش حضوری در خصوص استفاده 
ایمن و بهینه از گاز طبیعی به مردم ، ابراز امیدواری کرد با استمرار فعالیت های ایمنی 
و آموزشی به خصوص در مناطق روستایی شاهد بروز کمترین حوادث ناشی از گاز در 

سطح استان باشیم.

مدیر برنامه ریزی فروش و حمل محصولات فولاد مبارکه در گفت وگو با ایراسین؛

نگرانی فولادمبارکه از اعمال محدودیت برق برای فولادسازان 

مدیرعامل شرکت گاز مازندران مطرح کرد:

صدور ۲۴ هزار و ۳۹۰ مجوز ایمنی توسط شرکت گاز مازندران 

www.kASBOKARNEWS. ir1403روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3046 یک شنبه 20 خرداد ماه

عبدالعلــی  الــه  روح 
زاده – تبریــز ؛مدیــرکل 
فرهنگ و ارشــاد اسامی 
در  آذربایجان شــرقی 
نخستین نشست از سلسله 
نشست های تبیینی عملکرد سه ساله دولت مردمی 
با عنوان رســم خدمت که با حضــور خبرنگاران 
رسانه های استان در تالار خاقانی خانه فرهنگ تبریز 
برگزار شد، گفت: حضور اثربخش آیت الله آل هاشم 
به عنوان یکی از ارکان توســعه فرهنگی استان در 
مدت اخیر بود و بن بست ها و تنگناها با نظر مساعد 

و حمایتی ایشان برای ما آسان شد.
“سیدمحمدحســین باغی" در این نشســت در 
ابتدا با اشــاره به نقش تاثیرگذار شــهید آیت الله 
سیدمحمدعلی آل هاشــم در طول سالهای اخیر 
در تمام حوزه ها علی الخصوص حوزه فرهنگ و هنر 
گفت: حضور ایشــان از ارکان توسعه فرهنگی در 
ســالهای اخیر بود و حمایت های ایشان از اصحاب 
فرهنــگ و هنر باعث شــده بود تا در بســیاری از 
بن بست ها و تنگناها کار برای اهالی فرهنگ و هنر 

آسان شود.
وی ادامه داد: اکنون تقریبا در تمام شــاخص های 
فرهنگی رو به رشد هستیم که یکی از دلایل اصلی 
آن نیز نگاه باز و حمایت و پشتیبانی شهید آل هاشم 

از جریان های فرهنگی استان بود.
باغی با بیان این که شورای فرهنگ عمومی استان 
همراه با ۲ استان دیگر منظم ترین شورای فرهنگ 
عمومی کشور است، گفت: آیت الله آل هاشم اهتمام 
ویژه ای برای برگزاری جلســات اثربخش این شورا 

داشتند.
وی دررابطه با شهید رحمتی گفت: یک هفته پیش 
از وقوع سانحه بالگرد، ایشان بازدید ستادی از اداره 
کل ارشاد اســتان داشتند و جلســه مربوطه چند 
ســاعت طول کشــید که تعداد ۱۵ تکلیف در این 

جلسه برای ما محول کردند.
باغی همچنین با اشــاره به نگرش شــهید مالک 

رحمتی اســتاندار فقید آذربایجان شــرقی گفت: 
ایشان معتقد بود که تبریز  نه با بنا و ساختمان و ... 
بلکه باید با فرهنگ و تمدن ویژه اش شناخته شده 
و شاخص شود و شــیوه مدیریتی شهید رحمتی 
 نیز جدی و مطالبه گر بود امــا مطالبه اش اصاح 

گرایانه بود.
در ادامه این نشســت مدیرکل فرهنگ و ارشــاد 
اسامی استان گزارشی از عملکرد این اداره کل در 

دولت سیزدهم ارائه کرد.

**** توسعه عدالت فرهنگی و مردمی سازی 
فرهنگ دو شاخص فعالیتی دولت سیزدهم

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی آذربایجان شرقی 
گفت: عدالت فرهنگی و مردمی سازی فرهنگ، دو 
شاخص فعالیتی دولت سیزدهم است که ما هم در 

این راستا تاش می کنیم.
“سیدمحمدحسین باغی" گفت: در دولت مردمی 
شهید رئیســی  جایگاه فرهنگ در توسعه متوازن 
تقویت و بر مردمی ســازی فرهنگ تاکید شــد. 
وی با اشــاره به برخی بیانات رهبر معظم انقاب 
دررابطه با فرهنگ، کان محورهای سیاستگذاری 
و برنامه ریزی در حوزه فرهنــگ در دولت مردمی 
را شامل تعالی فرهنگ، پیشرانی فرهنگ، مردمی 
سازی فرهنگ، توســعه متوازن فرهنگی و عدالت 

فرهنگی عنوان کرد.
باغی گفــت: در ســال ۱۴۰۱ تعــداد ۵۲ کان 
پروژه را به بخش خصوصی واگــذار کردیم که در 
این راســتا ضریب مشــارکت بخش خصوصی در 
فعالیت های اداره کل ارشــاد اســتان به بالای ۸۰ 
درصد افزایش یافته اســت. وی به میزان اعتبارات 
هزینــه ای و فرهنگــی و اعتبار اباغــی فرهنگی  
اداره کل اشــاره کــرد و گفت:در حــال حاضر در 
ســطح اســتان ۵۸ هزار مترمربع فضای در حال 
بهره برداری و ۳۹ هــزار مترمربع در قالب  ۸ پروژه 
 در حال احداث داریم که ســه پــروژه، پروژه ملی

 است. 
باغی با اشــاره به پیشــرفت طرح مقبره الشعرا و 
تکمیل بخشــی از آن گفت:  اعتبارات مقبره الشعرا 

هفت برابــر شــده و ۷۱ میلیــارد تومــان برای 
تکمیل این پروژه هزینه شــده  و بــاز هم هزینه 
خواهــد شــد. وی همچنیــن از ۹ برابر شــدن 
اعتبــار فرهنگی اباغــی اســتان از وزارتخانه در 
دو ســال گذشــته خبر داد و گفت: این اعتبار از 
 ۷۳۰ میلیــون تومــان بــه ۱۳ میلیــارد تومان 

رسیده است.
باغی گفت: در ســال جاری و در راستای تمرکز 
زدایی  ۵۰ میلیارد تومان به ۴ پروژه شهرســتانی 
در آذرشــهر، ملکان، کلیبر و هشــترود اختصاص 
یافته است که بر این اســاس پروژه های آذرشهر و 
ملکان به اتمام رسیده و پروژه های کلیبر و هشترود 
به بالای ۸۰ درصد پیشرفت خواهند رسید. وی در 
ادامه به افزایش 6۳ درصد اجرای نمایش، افزایش 
۴۷ درصد تماشاگر تئاتر اشاره کرد و گفت: این رقم 
بیشترین تعداد در سال های پس از انقاب است که 

به ثبت رسید.
باغی همچنین به  افزایش ۱۰۰ درصد رشد اجرای 
صحنه ای موســیقی، افزایش ۲۰ درصد افزایش 
آموزشــگاههای آزاد هنری، افزایش ســالن های 
ســینما، افزایش ۸۱ درصدی تولید فیلم،افزایش 
بیش از ۱۰۷ درصد تماشای فیلم،  افزایش فروش 
فیلم از ۹ میلیارد به ۲۷ میلیارد، افزایش پذیرش در 
صندوق اعتباری هنر و .... اشاره کرد. وی اعام کرد: 
فیلم های تولیدی توسط هنرمندان استان در سال 
گذشته ۸۱ درصد و تماشــاگران سینما نیز ۱۰۰ 

درصد افزایش یافت.
باغی با بیان اینکه استقبال از برنامه های موسیقی 
در این بازه زمانی ۵۵ درصد افزایش داشته و به ۳۱۱ 
هزار نفر رسیده است، اظهار کرد: البته در آمار یاد 
شده بیش از پنج هزار و ۵۰۰ اجرای موسیقی سفره 
خانه ای لحاظ نشده است. تعداد اجرای موسیقی در 
استان بیش از ۲ برابر شده و بعد از تهران، بیشترین 

تعداد اجرا را داریم.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی آذربایجان شرقی 
از افزایش هشــت درصدی آموزشگاه های هنر در 
اســتان خبر داد و  در ادامه گفت: ۱۰ شهرســتان 
استان دارای سینما هستند و در تاش هستیم تا 6 

شهرستان دیگر را نیز مجهز به سالن سینما کنیم.
وی تعداد رسانه های استان را ۵۸۲ عنوان و تعداد 
روزنامه های در حال انتشــار اســتان را ۱۹ عنوان 
برشمرد و گفت: از  ظرفیت رسانه ای خوبی در سطح 

استان برخوردار هستیم.
وی برگزاری نمایشگاه  کتاب و رســانه را از نقاط 
قوت فعالیــت های حوزه فرهنگ و ادب و رســانه 

عنوان کرد.
باغی همچنین از افتتاح هنرســتان شــماره دو 

هنرهای زیبای کوثر در سال جاری خبر داد .
وی در ادامه به اجرای طرح محیا در ســال گذشته 
اشــاره کرد و  تصریح کرد: امســال نیــز قرارگاه 
شــهیدآوینی برای فعالیتهای فرهنگی در جبهه 
فرهنگی انقاب تنظیم شده که برای تقویت بنیه 
فرهنگی هنری علی الخصوص در شهرســتان ها 

اقدامات خوبی انجام شده است.
باغــی فعالیت مرکــز روایت آذربایجــان، مرکز 
رشــد هنر انقاب و فرهنگســرای حجــاب را از 
دیگــر فعالیتهای شــاخص ایــن اداره کل عنوان 

کرد. گفتنی اســت سلسله نشســت های تبیینی 
عملکــرد دولت مردمــی با عنوان رســم خدمت 
در تداوم سلســله نشســت های هفته دولت سال 
گذشــته به نام به ســوی قله از تاریــخ ۱6 تا ۲۲ 
 خردادماه در تــالار خاقانی خانــه فرهنگ تبریز 

برگزار می شود.
بر اســاس جدول زمانبندی اعام شــده، مدیران 
کل اســتان در قالب این نشست ها به ارائه گزارش 
عملکــرد اداره کل خــود پرداختــه و به ســوال 

خبرنگاران پاسخ می دهند.
گفتنی است سلسله نشست های تبیینی عملکرد 
دولت مردمی با عنوان رسم خدمت در تداوم سلسله 
نشست های هفته دولت سال گذشته به نام به سوی 
قله از تاریخ ۱6 تا ۲۲ خردادماه در تالار خاقانی خانه 

فرهنگ تبریز برگزار می شود.
بر اســاس جدول زمانبندی اعام شــده، مدیران 
کل اســتان در قالب این نشست ها به ارائه گزارش 
عملکــرد اداره کل خــود پرداختــه و به ســوال 

خبرنگاران پاسخ می دهند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی؛

حضور اثربخش آیت الله شهید آل هاشم از ارکان توسعه فرهنگی استان بود

پیام قدردانــی مدیرکل بهزیســتی 
مازندران از تلاش مجموعه همکاران 
در برگزاری نخستین آزمون استخدامی 

اختصاصی افراد دارای معلولیت 
فریبا بریمانی مدیرکل بهزیستی مازندران با صدور 
پیامی از زحمات و مشــارکت ارزشمند تمامی 
دست اندکاران در بخش های مختلف بهزیستی 
که با همت ســتودنی توام با مسئولیت پذیری 
و کوشــش بی دریغ خود در برگزاری نخستین 
آزمون استخدامی اختصاصی افراد دارای معلولیت 

تاش نمودند، قدردانی کرد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل بهزیستی 

مازندران، متن پیام بدین شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم 

خدمت شایســته به معلولین برای رشــد و 
تعالی، وظیفه همه است. مقام معظم رهبری 

مدظله العالی 
به یقین از اندیشه تا عمل فاصله بسیار است اما 
همه ما امروز شاهد به تحقق رسیدن وعده رئیس 

جمهور شهید به افراد دارای معلولیت بودیم.
یکی از بزرگترین وعده های آیت الله ســید 
ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور شهیدمان در 
دولت ســیزدهم که با تاکید بر حفظ کرامت 
انسانی افراد دارای معلولیت همراه بود، برابری 
و بکارگیری ایــن عزیزان در دســتگاه های 
اجرایی بود کــه امروز در حالی به ســرانجام 
رسید که ســید محرومان در بین این جامعه 
شــریف نیســت و برگزاری این آزمون جلوه 
باشکوه و ارزشمند از فراهم آوردن زمینه برای 
ورود افراد دارای معلولیت به متن جامعه است.

اقدامات ارزشمند همه عزیزان اعم از کارکنان 
بهزیستی اســتان، منشــی یاریگران، عزیزان 
مجموعه جهاد دانشگاهی و کارکنان دانشگاه 
علوم کشاورزی ساری که در به سرانجام رساندن 
این امر در کنار ما بودند فراموش نشدنی است و 
در این مجال برای همه دست اندکاران برگزاری 
نخستین آزمون اســتخدامی اختصاصی افراد 
دارای معلولیت که بی هیچ کم و کاستی اجرا شد 
استجابت این دعای شریف)ألَلّهُمَّ ارْزُقْنی شَفاعَةَ 
الحُْسَیْنِ یوَمَ الوُْرُودِ وَثبَِّتْ لیِ قَدَمَ صِدْق عِنْدَکَ 
مَعَ الحُْسَیْنِ وَأصَْحابِ الحُْسَــیْنِ الذَّینَ بذََلوُا 
مُهَجَهُمْ دُونَ الحُْسَیْنِ علیه السام( را از درگاه 

باریتعالی مسالت دارم.
دکتر فریبــا بریمانی -مدیرکل بهزیســتی 

مازندران

شنا در محدوده ســدها و بندهای 
انحرافی استان مرکزی ممنوع است

سید محسن موسوی: مدیر عامل شرکت آب 
منطقه ای مرکزی با اعام اینکه تاسیسات آبی 
همچون دریاچه ســدها محل مناسبی برای 
شنا نیست، گفت: شنا در دریاچه پشت سدها،  
آب بندان ها، کانال های آبیاری و نیز بندهای 

انحرافی استان مرکزی، ممنوع است.
به گزارش روابط عمومی شــرکت آب منطقه 
ای مرکزی، مهندس حســین اسدی تصریح 
کرد: همه ســاله با آغاز فصل گرما و به ویژه در 
روزهای پایانی هفته و روزهای تعطیل، شماری 
از شهروندان بدون توجه به عایم هشدار دهنده 
و اطاعیه های مکرر، در دریاچه ســدها و نیز 
بندهای انحرافی شــنا می کنند که این سهل 
انگاری و بی توجهی، موجب بروز خسارت های 

جانی و مالی فراوان برای مردم می شود.
مهندس اســدی با بیان اینکه شــنا کردن 
در مخزن پشــت سدها و تأسیســات آبی از 
خطرناک ترین فعالیت هایی اســت که افراد 
می توانند انجام دهند گفت: این عدم توجه به 
هشدارها و ورود افراد برای شنا به این مکان ها 
خطر غرق شــدن را به دنبال دارد و این غرق 
شدگی، شناگر حرفه ای و مبتدی نمیشناسد.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مرکزی در پایان 
با اشاره به اینکه تابلو ممنوعیت شنا در تمامی 
سدها و آبگیرهای استان نصب شده است، تأکید 
کرد: به شــهروندان و هم استانی های محترم 
توصیه می شــود به عائم هشداردهنده توجه 
کرده و بــه تذکرات صادر شــده اهتمام کافی 
داشته باشند تا شاهد حوادث تلخ و جبران ناپذیر 

در هیچ یک از نقاط استان نباشیم.

اخبار

استان ها
News kasbokar@gmail.com

استان ها

مدیرکل بنیاد مســکن انقاب اســامی ایام یادآور شــد: در دولــت کار و کرامت، 
 تا کنون حدود یک میلیون متر مربع آســفالت در ســطح روســتاهای استان انجام 

شده است.
 ایام- مدیرکل بنیاد مسکن انقاب اسامی ایام گفت: در دولت سیزدهم طرح هادی 
در بیش از ۳۰۰ روستا انجام شده با اعتباری معادل چهار هزار و  ۷۰ میلیارد ریال انجام 

شده است.
حبیب الله محبی روز جمعه در آیین افتتاح و بهره برداری از آسفالت سطح معابر روستای 
نادرآباد شهرستان ملکشاهی با جمعی از مسئولان استانی و شهرستانی با گرامیداشت 
یاد و خاطره شهدای خدمت اظهار کرد: پس از ۴۵ ســال و با عنایت ویژه دولت کار و 
کرامت که همواره حامی محرومان بوده و با پیگیری های استاندار ایام، پروژه آسفالت 

روستای نادرآباد که یکی از مطالبات اصلی اهالی روستا بود اجرا و امروز به بهره برداری 
رسید.

وی افزود: این پروژه به مساحت 6 هزار و  ۵۰۰ مترمربع و با اعتباری معادل ۳۵ میلیارد 
ریال اجرا شده است .

مدیرکل بنیاد مسکن انقاب اسامی ایام یادآور شد: در دولت کار و کرامت، تا کنون 
حدود یک میلیون متر مربع آسفالت در سطح روستاهای استان انجام شده است.

محبی با اشاره به اقدامات بنیاد مسکن ایام در سال جاری در سطح روستاهای استان، 
بیان کرد: امسال عملیات آسفالت سطح معابر ۵۵ روستا در دست اقدام است.

به گفته وی، در این بازه زمانی)دولت ســیزدهم( تهیه و بازنگری طرح هادی در سطح 
۱۸6 روستای استان انجام شده است.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ایلام: چهار هزار و ۷۰ میلیارد ریال برای اجرای طرح  هادی در روستاهای ایلام هزینه شد
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« 
است كه اعضاي كانال دست نوشــته هاي خود را براي انتشار در 
كانال مي فرستند. در اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه 
خواهيم شد. در صورت علاقه مي توانيد متن هاي خود را براي اين 

كانال بفرستيد.

دلتنگی
  سمانه عاطف درخشان

دلتنگي هايم را 
مي سپارم به دست باد

تا برايت بياورد
نمي دانم چرا اين روز ها باد نمي وزد؟

@ganjine_ketab
منبع: گنجينه كتاب

ياران گنجينه كتاب

اينترنت دنياي امروز را دگرگون كرده است و كسب وكار 
و تجارت نيز از اين قاعده مستثنا نيست. امروزه مي توان 
با صرف هزينه اي نسبتا اندك، كسب وكاري را راه اندازي 
كرد و حتي بدون فروشــگاه و محلي فيزيكي، به درآمد 
قابل توجهي دست يافت، ولي چه روش هايي براي تجارت 
آنلاين وجود دارد و براي انتخاب مدل هاي كســب وكار 
اينترنتي با چه گزينه هايي روبه رو هستيم؟ اين پرسشي 

است كه در ادامه به پاسخ آن مي پردازيم. 

 مدل كسب وكار شما چيست؟
مدل هاي كسب وكار اينترنتي اصلي موجود عبارت است از: 
۱. فروش محصول ، ۲. فروش خدمــات ، ۳. فروش محصول 

اطلاعاتي

 فروش محصول به صورت آنلاين
فروش محصول: احتمالا اين نخستين مدلي است كه به 
ذهن هر فرد مي رسد؛ براي اين كار بايد محصولي فيزيكي 
و قابل ارسال توليد كنيد و آن را به صورت آنلاين به فروش 
برســانيد. براي فروش محصول نيز مي توانيد از فروشگاه 
اينترنتي خودتان استفاده كنيد، آن را در يكي از سايت هاي 
حراج عرضه كنيد يا به عنوان فروشــنده شخص ثالث، 

محصول خود را در بازاري آنلاين به فروش برسانيد. 

 مزيت هاي فروش محصولات به صورت آنلاين
فروش آنلاين محصولات مزيت هاي فراواني دارد. نخست 
اينكه مشتريان مي توانند محصولات شــما را مشاهده و 
بررسي كنند، بدون اينكه مجبور باشند به فروشگاه شما 
بيايند. به علاوه مشتري ها مي توانند تمام گزينه هاي موجود 
مانند نظرات ساير مشتريان، فهرست مواد تشكيل دهنده و 

دستورالعمل ها يا كاربردهاي مربوطه را مشاهده كنند. 

 اشكالات فروش محصولات به صورت آنلاين
شما بايد چيزي را توليد، آن را انبار و سپس ارسال كنيد. 
ممكن است كالاهاي فيزيكي خراب شوند و توليد، انبار 
كردن و ارسال آنها نيز كار وقت گيري است. پس از ارسال نيز 
مشكل كالاهاي مرجوعي پيش مي آيد. كنترل موجودي 
كالاهاي فيزيكي، چالش بزرگي است. اگر كالاي زيادي 
توليد كنيد و كالاهاي تان خراب شــود، ضرر مي كنيد. 

اگر خيلي كــم توليد كنيد و 
موجودي تان تمام 

 ، د شــو

فروش هاي بالقوه تان و شايد مشتري هاي خود را از دست 
بدهيد كه براي تامين كالاي خود، به ســراغ منبع مورد 

اطمينان تري مي روند. 

 فروش خدمات به صورت آنلاين
خدمات را به خوبي مي توان به صــورت آنلاين، خريد و 
فروش كــرد. دو روش اصلي فــروش اينترنتي خدمات 

عبارت است از: 
۱. استفاده از وب سايت به عنوان ابزار فروش: در اين روش، 
كسب وكاري آفلاين، از وب ســايت خود به عنوان ابزاري 
براي فروش خدماتي استفاده مي كند كه به صورت آفلاين 

ارائه مي شود. 
۲. استفاده از وب  ســايت به عنوان ويترين: در اين روش، 
خدمات به صورت اينترنتي به فروش مي رسند و عرضه 

مي شوند. 

 مزيت هاي فروش اينترنتي خدمات
جذب مشتري از طريق وب سايتي كه به خوبي طراحي 
و براي آن تبليغات شده، بسيار كم هزينه تر از استفاده از 
روش هاي سنتي و آفلاين است. در اين روش، مشتريان 
اطلاعات زيادي درباره محصول شما دريافت مي كنند و 
مجبور نيستند براي بررسي گزينه هاي موجود به محل 
شما بيايند. هميشه وب سايت هايي كه به خوبي طراحي 
شده اند و داراي محتواي زيادي هستند، عملكرد بهتري 
از رقباي ضعيف تر دارند. صرف نظر از اينكه وب سايت شما 
بروشوري براي كسب وكارتان باشد يا ويتريني براي نمايش 
محصولات و خدمات شما، راه اندازي اين مدل كسب وكار، 
سريع تر و آسان تر از فروش محصولات و خدمات به صورت 

سنتي است. 

 اشكالات فروش اينترنتي خدمات
در اين مدل كسب وكار اينترنتي، سطح 

بالايي از رقابت وجود دارد، به ويژه 
براي كلمات كليدي خاص. 

بــراي مثال، اگر شــما 
لوله كشي در تهران 

باشيد، به سختي مي توانيد در نتايج جستجو براي كلمه 
كليدي »لوله كش تهران«، در رتبه بالايي قرار بگيريد، زيرا 
با جستجوي اين كلمه كليدي در گوگل، بيش از صدها هزار 
نتيجه نمايش داده مي شود. به همين دليل، بايد به دنبال 
استفاده از طرح بازاريابي محتواي تهاجمي باشيد. از آنجا 
كه به طور كلي، فرصت ايجاد رابطه اي حضوري با مشتري 
را نمي يابيد، ايجاد وبلاگي جذاب همراه با نمايش ويدئو، 
نقش مهمي در اين مدل كسب وكار اينترنتي ايفا مي كند. 

 فروش اطلاعات به صورت آنلاين
معمولا طراحان مرتبط با ســبك زندگــي و بازاريابان 
اينترنتي، اين مدل كسب وكار را انتخاب مي كنند. به طور 
معمول، در زمان فروش محصولات يا خدمات، تنگنايي 
به وجود مي آيد؛ اغلب صاحبان كســب وكار، حداكثر تا 
ميزان محدودي فــروش دارند و بدون ايجــاد تغيير در 
كسب وكارشان نمي توانند ميزان فروش خود را افزايش 
دهند، ولي درباره محصولات اطلاعاتي، چنين محدوديتي 
وجود نــدارد و تنها عامل محدودكننــده ميزان فروش، 
ظرفيت سرور ميزبان وب شماست.در اين روش، محصولات 
منحصرا به صورت الكترونيكي و خودكار عرضه مي شوند. 
پرداخت ها و صدور صورت حساب ها نيز به صورت خودكار 
و توســط ســبد خريد و دروازه پرداخت انجام مي شود و 
محدوديتي در تعداد تراكنش هايي كه در طول شبانه روز 

پردازش مي شود، وجود ندارد. 
فروش اطلاعات را مي توان به دو دسته تقسيم كرد: 

۱. فروش اطلاعات قابل دانلود: رايج ترين محصول قابل 
دانلود، كتاب الكترونيك اســت و در قيمت هاي گوناگوني 
عرضه مي شود. ساير محصولات قابل دانلود، شامل فايل هاي 

صوتي )MP3(، ويدئويي )MP4( و متني است. 
۲. دريافت حق عضويت در وب سايت ها: برخي 
وب ســايت ها، خدماتي شامل 
امكان دسترسي به روزنامه، 
مجله يا مقــالات را ارائه 
مي دهنــد و برخي نيز 
وب ســايت هايي 
كامــل با 

فايل هاي ويدئويي و صوتي و انجمن هايي تعاملي هستند 
و براي استفاده از تمام خدمات آنها بايد در آن وب سايت ها 
عضو شويد. اين وب ســايت ها معمولا به صورت ماهانه يا 
سالانه، مبلغي را به عنوان حق عضويت دريافت مي كنند. 
گاهي اين وب سايت ها به صورت خودكار، مقدار معيني 
مطلب و محتوا )مانند درس هايي از دوره اي آموزشي( را 
در طول دوره زماني معيني به هر يــك از اعضاي جديد 

ارائه مي دهند. 

 مزيت هاي فروش اينترنتي اطلاعات
مدلي كه بسياري از فروشــندگان اين خدمات آنلاين، 
براي ارائه اطلاعات مداوم از آن استفاده مي كنند، مدلي 
از صــدور صورت حســاب هاي دوره اي اســت. با صدور 
صورت حساب هاي ماهانه يا ســالانه، براي دستيابي به 
موفقيت، به تعداد بسيار كمتري از مشتريان نياز خواهيد 
داشت. در اين مدل كســب وكار اينترنتي، پس از ايجاد 
محصول، براي تعمير و نگهداري سيستم به زمان بسيار 
اندكي نياز داريد. از آنجا كه اين مدل مقياس پذير است، 
به راحتي مي توانيد بدون مواجهه با دشواري هاي رايج در 
كسب وكارهاي فروش محصولات و خدمات به تعداد زيادي 

از خريداران خدمات ارائه دهيد. 

  مدل كسب وكار اينترنتي انتخابي شما چيست؟
بياييد به مثال دســتور پخت مايع ماكاروني خوشــمزه 
برگرديم. چه مدل كسب وكاري را براي عرضه آن انتخاب 
خواهيد كرد؟فروش محصول: شما مي توانيد مايع ماكاروني 
خوشمزه خود را در حجم بالايي توليد، بسته بندي و انبار 

و به دوستداران ماكاروني در سراسر كشور ارسال كنيد. 
فروش خدمات: دســتور پخت ويژه شما مي تواند در يك 
شركت تهيه غذاي ايتاليايي مورد استفاده قرار بگيرد يا 
مي توانيد با استفاده از وب سايتي كه به صورت بروشوري 
براي كسب وكار تهيه غذاي شما عمل مي كند، براي آن 
بازاريابي كنيد يا به رستوران ها، خدمات آموزش داخلي 
ارائه دهيد. فروش محصول اطلاعاتي: اين روش، ساده ترين 
گزينه است. مي توانيد كتاب الكترونيكي ساده اي بنويسيد 
و در آن، روش پخت و مواد تشكيل دهنده مايع ماكاروني 

خود را توضيح دهيد. 
thebalance.Com :منبع
www.chetor.com :ترجمه

آشنايي با مدل هاي كسب وكار اينترنتي

 Communal( بازاريابي همگاني
Marketing( چيست؟

به جذب افكار عمومي در راستاي ترويج كمپين 
 Communal( بازاريابي، بازاريابي همگاني
Marketing( می گويند. به عبارت ديگر يكي 
ديگر از اركان بسيار اساســي بازاريابي جديد 
داشتن فرهنگ و بينش بازار در تمامي سطوح 
سازمان است. بازاريابی همگاني يعني مشاركت 
و درگير شدن كل سازمان در شناسايي سيستم 
بازار شامل خريداران، رقبا، محيط ها، فرصت ها، 
روندها و شناساندن سازمان و محصولات آن به 
جامعه. بازاريابی همگاني باعث مي شود شركت 
محصول خود را بهتر و با ضايعات كمتر عرضه 
كنــد. بازاريابی همگاني به معنــاي گرايش و 
تمايل به بازار و افراد و مشــتري باوري است و 
به اين دليل در بازاريابي جديــد اهميت دارد 
كه مي تواند اطلاعات گوناگون بازار را از طريق 
هر يك از كاركنان كسب كند و مورد استفاده 
قرار دهد. به عبارت ديگر بازاريابی همگاني يك 
فرهنگ، باور و مشاركت بوده و وسيله اي است 
براي روان شدن و بهتر انجام گرفتن بازاريابي 
شركت. اين مهم پايه و مبناي مديريت كيفيت 
فراگير يا جامع است. بازاريابی همگاني يعني 
ايجاد جو و فضايي انگيزه بخــش، هدفمند و 
بازارگرا در تمامي سطوح و در تمامي افراد كه 
زمينه ساز كيفيت گرايي است نه كنترل كيفيت. 
در واقع به دنبال بازاريابی همگاني اســت كه 
كيفيت گرايي همگاني و آگاهانه مطرح مي شود. 
كيفيت گرايي زاييده فكر و كار انسان هايي است 
كه مشــتري باوري و بازاريابی در آنها شــكوفا 
شده است. از پيوند بازارگرايي و كيفيت گرايي 
رضايت شركت و مشتري امكان پذير مي شود. 
تنها سازمان هايي قادر به جلب رضايت مشتري 
هستند كه فرهنگ مشتري مدار در نگاه سازمان 
و كل نيروها نهادينه شده باشد. به عبارت ديگر 
هر فرد و واحد خود را موظف به شناسايي و درك 
نيازهاي مشتريان خود و سپس پاسخگويي به 
نياز درك شــده مي داند. بدين ترتيب مي توان 
بازاريابي همگاني را جايگزيني مناســب براي 

واحد بازاريابي مستقل دانست. 
www. modir. biz

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي

 )Multi-skills( داشــتن  كاركنان  چندمهارته
براي  هر مدير و به طور كلي  براي  هر سيستم  يك  
مزيت بزرگ محسوب مي شــود. وجود اين افراد 
در هر مجموعــه اي  مي تواند موجب تســهيل  و 
تسريع  در امور و صرفه جويي  در زمان  و حتي  در 

منابع  شود. 
يكي از راه هاي تربيت اينگونه كارمندان، چرخش 
شغلي )job rotation( است. يعني افراد را در 
مشــاغل  هم  خانواده  و همگون  كه  با آنها آشنايي  
دارند، جابه جا كرد. به واســطه  ايــن  كار افراد با 
مشاغل  بيشتري  آشنا شده  و در كار خود از تنوع  
و گوناگوني  بالاتري  برخوردار م  شوند. همچنين 
انگيزه  كار در آنان  تقويت  شده و افق  ديد كاركنان  

را وســيع  مي كند. يكنواختي  كه  پس  از تبحر در 
يك شغل براي افراد ايجاد مي شــود و آنها را به 
سكون مي فرســتد، با اين كار كاهش  پيدا كرده 
و درك  فعاليت هاي  ديگران  در درون  ســازمان  

بيشتر مي شود. 
 البته، اگرچه  گردش  شــغلي  داراي  

مزاياي  زيادي  اســت ، ولي  يكي  از 
اشــكالات  عمده  آن  اين  است  
كه  ســازمان  بايد خود را براي  

مسائل  روز به روز ناشي  از 
انتقال  كاركنان  بي تجربه، 

مجهز كند.
بيــن   اســت   لازم    

 مشــاغل  مشــخص  و تكراري، چرخش  شغلي  
انجام  شود.

@PracticalManagement 

چرخش شغلي 

سندروم توجه كور و گوريل نامرئي
در يك آزمايش علمي، از افراد خواسته شد تا به تماشاي بخش هايي از يك 
بازي بســكتبال بپردازند و تعداد پاس هاي رد و بدل شده بين بازيكنان را 
بشمارند. هر كسي توانســت تعداد پاس ها را درست بشمارد، برنده است. 
آنها از پس اين كار به خوبي برآمدند. از افراد پرســيده شد كه آيا متوجه 
چيز عجيبي هم در فيلم شده اند و آنها گفتند نه، اما هدف از اين آزمايش 
چيز ديگري بود. در لابــه لاي اين بازي، فردي با لبــاس يك گوريل وارد 
زمين مي شد، درست وسط زمين مي ايســتاد و به سينه اش مي كوبيد و از 
زمين خارج مي شد. در حالي كه ديدن چنين جانور غول پيكري وسط يك 
زمين بســكتبال به مراتب راحت تر از نديدن او بود، اما آزمايش شوندگان 
به اندازه اي درگير شــمارش تعداد پاس ها بودند كــه حتي كوچك ترين 
بويي نبردند. اين آزمايش با افراد مختلف بارها و بارها تكرار شــد و نتايج 
همان بود!دانشــمندان دانشــگاه كاليفرنيا دريافته انــد زماني كه فردي 
شروع به جستجوي هدفمند يك شــيء مي كند، نواحي متعددي در مغز 
براي رهگيري شخص، حيوان يا شيء گمشده بسيج مي شوند. اين بدين 
معناست كه چنانچه فردي به دنبال كودك گمشده   اش در يك جمع شلوغ 
است، نواحي مغز كه معمولا به تشخيص ديگر اشيا اختصاص داده مي شوند 
و حتي نواحي ای كه براي تفكر انتزاعي تنظيم شده اند، كانون توجه  را تغيير 
داده و به بخش جستجو ملحق مي شــوند. بنابراين مغز به سرعت به يك 
يابنده كودك، تبديل شده و منابع مورد استفاده اش براي ساير فعاليت هاي 
ذهني را از امور ديگر فارغ و به اين امر اختصاص مي دهد. زماني كه تمركز 
شديد ما روي چيزي باعث شود تا ديد ما به هر آنچه در اطراف مان مي  ذرد 

محو شود، ما دچار »توجه كور« مي شويم. 

 تجويز راهبردي
در كتاب »مغز بودا: علم عصب شناسي كاربردي در شادكامي، عشق و خرد« 
مي گويد توجه مغز را شــكل مي دهد. به عبارت ديگر آنچه ما به آن توجه 
داريم عملا همان چيزي اســت كه در بافت مغزمان شكل خواهد گرفت. 
بنابراين بسيار مهم است كه چه سوالي را براي خود تعريف كنيم. اگر از خود 
سوال كنيم كه چه ماشيني بخرم؟ آنگاه در طول روز همواره به ماشين هايي 
كه از كنارمان مي گذرند، توجه مي كنيم و به تابلوی حراجي 80 درصدي كه 
يك فرصت فوق العاده است، بي توجه خواهيم بود. اما در هر صورت چاره اي 
نداريم كه در هر برهه اي از زندگي روي يك يا چند مساله محدود تمركز 
كنيم، اما مشكل آنجاست كه تمركز باعث توجه كور مي شود )يعني نديدن 
ديگر ابعاد و فرصت ها و... .( چه بايد كرد؟ راهكار آن است كه علاوه بر تمركز 
بر سوالات راهبردي، زمينه را براي تنوع افكار، تجربيات، ايده ها و گزينه ها، 

انتقادها و كانال هاي اطلاعاتي فراهم كنيم. 4 تكنيك زير كارساز است: 

 ۱- صداهاي جديد
با افرادي از گروه هــاي متفاوت از طبقــه اجتماعي-فرهنگي خودتان، با 
كارشناساني غير از رشته تخصصي خودتان و با افرادي با مذهب، پيشينه، 

سن و سال و تفكر متفاوت از خودتان گاهي گفتگو كنيد. 

 ۲- گفتگوهاي جديد
ممكن است افراد جديد و متفاوت پيدا نكنيد، با همان دوستان قديمي در 
مورد مسائل تكراري بارها و بارها بحث نكنيد. چنين گفتگوهايي در نهايت 
كاملا بي خاصيت خواهند شـد. با افراد قديمي، مسائل جديدي را انتخاب 

كنيد تا گفتگوهاي جديدي شكل بگيرد. 

 3- دورنماهاي جديد
براي خود اهداف جديد و متفاوت تعريف كنيد. داشــتن اهداف متفاوت 
باعث مي شود در جستجوي راه هاي جديدي براي نگاه به زندگي، خانواده، 
مردم، بازار، مشتري و روابط بين الملل، هدف متفـاوت تعريف كنيد، آنگاه 
خواهيد ديد همان خياباني كه هر روز از آن رد مي شديد، آن خيابان نيست. 

 4- آزمون هاي جديد
آزمون هاي كم ريسك و كوچك قادرند كه يادگيري فردي/سازمان/ملي را 
سرعت ببخشند و مشخص كنند كه چه چيزي احتمـالا درست كار مي كند 
و چه چيزي احتمالا نه؟ و همچنين باعث مي شوند كه ما پديده هاي جديد 
را تجربه كنيم و توجه ما از كوري به در  آيد. تمام راهكارهاي 4گانه فوق هم 
در سطح زندگي شــخصي كاربرد دارند و هم براي سازمان و كشور و همه 
در يك چيز مشتركند. مي خواهند به ما بگويند كه نمي توانيم همزمان به 
همه پديده ها توجه كنيم. با صداها، گفتگوها، دورنما و آزمون هاي جديد 
بار ديگر و به گونه اي ديگر به دنيا نــگاه مي كنيم و درخواهيم يافت هر بار 
دنيا چيز ديگري است. همه ما در معرض توجه كور هستيم و شايد به همين 
دليل باشد كه خداوند با پرسشي تلخ به ما تلنگر زده است: »در زمين و در 

وجود خودتان نكات و نشانه هايي است، آيا نمي بينيد؟«
@Dr_Lashkarbolouki
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